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Commission des Affaires sociales, 
de l'Emploi et des Pensions 

Commissie voor Sociale Zaken, 
Werk en Pensioenen 

 

du 

 

MARDI 19 SEPTEMBRE 2023 

 
Après-midi 

 
______ 

 

 

van 

 

DINSDAG 19 SEPTEMBER 2023 

 
Namiddag 

 
______ 

 
 
Le développement des questions commence à 16 h 14. La réunion est présidée par Mme Cécile Cornet. 
De behandeling van de vragen vangt aan om 16.14 uur. De vergadering wordt voorgezeten door mevrouw 
Cécile Cornet. 
 
Les textes figurant en italique dans le Compte rendu intégral n’ont pas été prononcés et sont la reproduction 
exacte des textes déposés par les auteurs. 
De teksten die in cursief zijn opgenomen in het Integraal Verslag werden niet uitgesproken en steunen 
uitsluitend op de tekst die de spreker heeft ingediend. 
 

01 Samengevoegde vragen van 

- Ellen Samyn aan Karine Lalieux (Pensioenen en Maatschappelijke Integratie, Personen met een 
handicap, Armoedebestrijding en Beliris) over "De verdubbeling van het aantal Limburgers met 
financiële problemen in 2022" (55036960C) 
- Sophie Thémont aan Karine Lalieux (Pensioenen en Maatschappelijke Integratie, Personen met een 
handicap, Armoedebestrijding en Beliris) over "De strijd tegen voedselarmoede" (55037570C) 
- Ellen Samyn aan Karine Lalieux (Pensioenen en Maatschappelijke Integratie, Personen met een 
handicap, Armoedebestrijding en Beliris) over "De nakende tekorten bij de voedselbanken" 
(55038477C) 
- Vicky Reynaert aan Karine Lalieux (Pensioenen en Maatschappelijke Integratie, Personen met een 
handicap, Armoedebestrijding en Beliris) over "De maatregelen in verband met de voedselbanken" 
(55038639C) 

01 Questions jointes de 

- Ellen Samyn à Karine Lalieux (Pensions et Intégration sociale, Personnes handicapées, Lutte contre 
la pauvreté et Beliris) sur "Le doublement du nombre de Limbourgeois rencontrant des difficultés 
financières en 2022" (55036960C) 
- Sophie Thémont à Karine Lalieux (Pensions et Intégration sociale, Personnes handicapées, Lutte 
contre la pauvreté et Beliris) sur "La lutte contre la précarité alimentaire" (55037570C) 
- Ellen Samyn à Karine Lalieux (Pensions et Intégration sociale, Personnes handicapées, Lutte contre 
la pauvreté et Beliris) sur "Les pénuries imminentes dans les banques alimentaires" (55038477C) 
- Vicky Reynaert à Karine Lalieux (Pensions et Intégration sociale, Personnes handicapées, Lutte 
contre la pauvreté et Beliris) sur "Les mesures relatives aux banques alimentaires" (55038639C) 
 

01.01  Ellen Samyn (VB): Mevrouw de minister, uit cijfers van CAW 

Limburg blijkt dat het aantal Limburgers dat hulp nodig had door geld-
problemen is verdubbeld in 2022. Dit was voornamelijk te wijten aan 
de energiecrisis. Het gevolg is dat de vraag naar voedsel, kleding of 
meubelen steeg met 27%. 
 
Vanaf 1 juli 2023 zullen verschillende mensen geen aanspraak meer 
kunnen maken op het sociaal tarief. Dit komt neer op meer dan 90.000 
Limburgers. Deze trend zien we ook in de rest van België: het aantal 
personen met financiële problemen is in stijgende trend. Toch zullen 
ongeveer 400.000 personen hun sociaal energietarief volgende maand 
verliezen. 
 
Welke maatregelen zal u nemen om deze personen te ondersteunen? 

01.01  Ellen Samyn (VB): Le 

nombre de Limbourgeois qui ont eu 
besoin d'aide pour faire face à leurs 
difficultés financières a doublé en 
2022. Depuis le 1er juillet 2023, 
90 000 Limbourgeois n'ont plus 
droit au tarif social. Pour l'en-
semble de la Belgique, 400 000 
personnes ont perdu ce droit.  
 
Quelles mesures la ministre 
compte-t-elle prendre pour leur ve-
nir en aide? Les banques alimen-
taires sont-elles préparées à une 
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Te vrezen valt dat ook de rijen aan de voedselbanken langer zullen 
worden door het wegvallen van het sociaal tarief vanaf 1 juli. Mogelijks 
dient een nieuwe crisis bij de voedselbanken zich aan. Zijn de voed-
selbanken hierop voorbereid? Zal u extra middelen ter beschikking 
stellen? Zo neen, waarom niet? 
 
De Franse voedselbanken zitten in een crisis. Patrice Douret, voorzitter 
van Restaurants du Cœur, geeft aan dat de voedselbanken over drie 
jaar niet meer zullen bestaan als er geen maatregelen genomen wor-
den. De combinatie van meer mensen in armoede, minder voedselpro-
ducten en stijgende uitgaven liggen aan de oorzaak. 
 
Ook in dit land kampen de voedselbanken met enorme problemen. Vo-
rige winter trokken verschillende organisaties reeds aan de alarmbel. 
Maatregelen zijn noodzakelijk om te vermijden dat we afglijden in 
Franse scenario's. 
 
Verwacht u dat de voedselbanken in dit land, deze winter aan de (stij-
gende) vraag zullen kunnen voldoen? 
 
Zo nee, welke maatregelen zal u nemen om dit te voorkomen? 
 
Heeft u al samengezeten met minister Van Peteghem om een maatre-
gel uit te werken die schenkingen aan voedselbanken fiscaal bevoor-
deelt ten opzichte van schenkingen aan initiatieven zoals Too Good To 
Go? 
 

augmentation de la demande 
d'aide alimentaire? Elles tirent déjà 
la sonnette d'alarme à l'heure ac-
tuelle. La ministre s'est-elle déjà 
entretenue avec le ministre des Fi-
nances pour que les dons aux 
banques alimentaires soient assor-
tis d'un avantage fiscal?  
 

01.02  Sophie Thémont (PS): Madame la ministre, le 14 juin dernier, 

les organisations membres du collectif du gratin de la colère, c'est-à-
dire des organisations de terrain qui se battent pour que les personnes 
en situation de précarité puissent se nourrir correctement, se sont mo-
bilisées dans les rues de Bruxelles pour manifester contre la précarité 
alimentaire. Leur parcours s'est d'ailleurs terminé par un apéro et une 
distribution de soupe gratuite. Les revendications du Collectif visent 
une protection sociale qui garantisse le droit à l'alimentation et une ré-
munération correcte des producteurs dans des circuits localisés et di-
rects. 
 
Je pense que personne ne pourra le nier, vous avez prouvé que la lutte 
contre la précarité alimentaire était une de vos priorités et que vous 
êtes bien consciente de l'importance de cet enjeux. Vous avez notam-
ment apporté des moyens supplémentaires au fond européen d'aide 
alimentaire, affecté 5,250 millions d'euros de ressources supplémen-
taires aux banques alimentaires et aux CPAS en 2022 et octroyé 3 mil-
lions d'euros supplémentaires aux CPAS pour l'aide alimentaire d'ur-
gence. 
 
Madame la ministre, qu'est-il encore envisagé sous cette législature 
pour lutter contre la précarité alimentaire? Je vous remercie. 
 

01.02  Sophie Thémont (PS): Op 

14 juni heeft het Collectif du gratin 
de la colère in Brussel tegen voed-
selarmoede betoogd. De eisen van 
het collectief draaien rond de soci-
ale bescherming om het recht op 
voedsel en een passende vergoe-
ding voor de producenten in de lo-
kale en directe keten te garande-
ren.  
 
De strijd tegen voedselarmoede 
behoort tot uw prioriteiten. U hebt 
in 2022 de middelen van het Euro-
pees Fonds voor de voedselbede-
ling, de voedselbanken en de 
OCMW's verhoogd. U hebt de 
OCMW's 3 miljoen euro voor nood-
voedselhulp toegekend. 
 
Welke maatregelen zullen er tij-
dens deze legislatuur nog geno-
men worden om voedselarmoede 
te bestrijden?  
 

01.03  Vicky Reynaert (Vooruit): Mevrouw de minister, eerder hadden 

we een aantal discussies over de tekorten bij de voedselbanken en de 
oplossingen hiervoor.  In december 2022 antwoordde u op een vraag 
van mijn collega Gitta Vanpeborgh dat minister Van Peteghem zou on-
derzoeken of er een belastingvermindering voor schenkers van voed-
sel mogelijk is op basis van de netto financiële waarde van gedoneerd 
voedsel. 

01.03  Vicky Reynaert (Vooruit): 

En décembre 2022, la ministre La-
lieux a affirmé que le ministre des 
Finances examinerait la possibilité 
d'accorder une diminution d'impôt 
aux donateurs de denrées alimen-
taires. En avril 2023, la ministre a 
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In april 2023 antwoordde u op mijn vraag hoever het daarmee stond 
dat de fiscale hervorming nog niet was afgerond, maar dat u dat zou 
blijven opvolgen zodat de maatregelen ten gunste van de voedselhulp-
sector zeker zouden worden opgenomen. Ik ondervroeg onmiddellijk 
daarna in april minister Van Peteghem hierover en die gaf niet meteen 
blijk van het feit dat hij aan dat specifieke onderwerp werkt, niet in het 
kader van de fiscale hervorming, en ook niet daarbuiten. 
 
In alle geval is de fiscale hervorming momenteel van de baan. 
 
Dus mijn vragen: 
 
1. Komen er nog fiscale maatregelen voor schenkers van voedsel? 
 
2. Ziet u een mogelijkheid tot het invoeren van een wet waarbij de su-
permarkten verplicht worden om hun voedseloverschotten te schenken 
aan voedselorganisaties, zoals in Frankrijk? 

 

indiqué en réponse à ma question 
sur l'état d'avancement de ce dos-
sier que la réforme fiscale n'était 
pas encore finalisée. Entre-temps, 
la réforme fiscale n'est plus à 
l'ordre du jour.  
 
Où en est-on? Des mesures fis-
cales seront-elles prévues pour les 
donateurs de denrées alimen-
taires? Une obligation pour les su-
permarchés de donner leurs excé-
dents à des organisations alimen-
taires peut-elle voir le jour, comme 
c'est le cas en France?  
 

01.04 Minister Karine Lalieux: Mevrouw de voorzitster, geachte col-

lega’s, de uitbreiding van het sociaal tarief voor gas en elektriciteit is 
een bevoegdheid van de minister van Energie. De uitbreiding kwam er 
na de sterke stijging van de energieprijzen. Nu de prijzen geleidelijk 
weer normaal worden, werd besloten dat de uitbreiding van het sociaal 
tarief op 1 juli 2023 zou eindigen.  
 
Als gezinnen hun rekeningen niet meer kunnen betalen, kunnen ze 
contact opnemen met hun OCMW. Ik heb ervoor gezorgd dat de 
OCMW’s extra middelen kregen. Zo gaat er 37 miljoen extra naar het 
Gas- en Elektriciteitsfonds.  
 

01.04  Karine Lalieux, ministre: 

L'élargissement du tarif social pour 
le gaz et l'électricité a été instauré 
après la flambée des prix de l'éner-
gie. Puisque les prix reviennent 
progressivement à la normale, il a 
été décidé que cette mesure pren-
drait fin le 1er juillet 2023. 
 
Les ménages qui ne peuvent plus 
payer leurs factures peuvent 
s'adresser à leur CPAS. J'ai fait en 
sorte que les CPAS reçoivent des 
moyens supplémentaires. Un mon-
tant supplémentaire de 37 millions 
d'euros sera alloué au Fonds gaz 
et électricité.  
 

En ce qui concerne l'aide alimentaire, le gouvernement a attribué à ma 
demande un budget supplémentaire de 20 millions d'euros pour 2023. 
Ce sont ainsi 29 millions d'euros qui sont destinés à l'aide alimentaire, 
soit 3 millions de plus qu'en 2022.  
 
Dans le même temps, conscient de la situation que traverse le secteur 
de l'aide alimentaire, ce gouvernement poursuit son soutien direct. Ce 
sont 2,4 millions d'euros qui sont alloués cette année aux banques ali-
mentaires, 3 millions d'euros pour les CPAS et 3,15 millions d'euros 
pour développer l'offre en aide matérielle. 
 
Le SPP Intégration sociale est en contact régulier avec les acteurs de 
terrain. Ceux-ci nous alertent de la baisse des dons issus de l'industrie 
agroalimentaire. Sans le soutien annuel du gouvernement fédéral, ils 
craignent de se retrouver dans la même situation que leurs homo-
logues français. 
 
L'aide alimentaire vise à répondre aux besoins vitaux et les budgets 
dégagés devraient répondre à la demande croissante. Je plaiderai 
pour que ces moyens soient maintenus en 2024 afin que les acteurs 
puissent continuer leurs missions sereinement. Ce ne sera pas simple, 
je peux vous le garantir! 
 

Voor 2023 heeft de regering 20 mil-
joen euro aan bijkomende midde-
len uitgetrokken; thans wordt er 29 
miljoen euro voor voedselhulp ge-
oormerkt. Dat is 3 miljoen meer 
dan in 2022. Tezelfdertijd blijft de 
regering rechtstreekse steun leve-
ren: er wordt een bedrag van 2,4 
miljoen euro uitgetrokken voor de 
voedselbanken, 3 miljoen voor de 
OCMW's en 3,15 miljoen voor de 
versterking van de materiële hulp. 
 
Er is regelmatig contact tussen de 
POD Maatschappelijke Integratie 
en de actoren op het terrein, die 
ons erop wijzen dat er steeds min-
der schenkingen gedaan worden 
vanuit de voedingsindustrie. Ze 
vrezen dat ze zonder de steun van 
de federale regering in dezelfde si-
tuatie zouden kunnen belanden als 
hun tegenhangers in Frankrijk. 
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Enfin, n'étant pas ministre des Finances, je n'ai donc pas de pouvoir 
de décision ou d'action concernant l'exonération fiscale des dons aux 
banques alimentaires. Toutefois, mon cabinet continue à suivre ce dos-
sier et d'insister auprès du cabinet du ministre des Finances pour l'im-
plémentation de mesures spécifiques au profit de ce secteur. 
 
Les discussions sur la réforme fiscale – et on aurait pu les envisager 
dans ce cadre comme l'avait fait le ministre – ne sont plus à l'ordre du 
jour, mais je vais insister pour qu'il les redépose, peut-être dans le 
cadre du conclave budgétaire. 
 

 
Met voedselhulp wil men de le-
vensnoodzakelijke behoeften ledi-
gen. De geoormerkte middelen 
zouden aan de vraag moeten tege-
moetkomen. Ik zal ervoor pleiten 
dat die middelen in 2024 behouden 
blijven. 
 
Ik ben niet bevoegd voor de fiscale 
vrijstelling van schenkingen aan 
voedselbanken, maar mijn kabinet 
dringt bij de minister van Financiën 
aan op de implementatie van maat-
regelen ten gunste van die sector. 
De onderhandelingen over de be-
lastinghervorming zijn niet meer 
aan de orde, maar ik zal erop aan-
dringen dat de minister een en an-
der opnieuw op tafel legt in het ka-
der van het begrotingsconclaaf.  
 

Mevrouw Reynaert, supermarkten vallen onder de bevoegdheid van 
de gewesten. In Brussel zijn bijvoorbeeld bepaalde maatregelen geno-
men. Ik nodig u uit contact op te nemen met de betrokken minister. 
 

Les supermarchés relèvent de la 
compétence des régions.  
 

01.05  Ellen Samyn (VB): Mevrouw de minister, we hebben al meer-

maals gedebatteerd over de stijgende vraag bij de voedselbanken en 
het tekort aan middelen. Het aantal mensen dat een beroep moet doen 
op de voedselbanken neemt jaar na jaar toe. Gemiddeld zijn er bijna 
200.000 personen per maand afhankelijk van voedselhulp. Voedselar-
moede komt trouwens niet enkel voor bij de allerarmsten, maar ook bij 
tweeverdieners en middenklassers.  
 
U bent inderdaad niet de minister van Financiën, maar u hebt al een 
paar keer beloofd om te overleggen over die fiscale maatregelen. Ik 
hou u er dus aan dat u daarover overlegt. Bijkomende maatregelen 
zouden die bedrijven immers kunnen stimuleren om meer voedsel te 
doneren. Er is namelijk echt een gebrek aan donaties door de voe-
dingsindustrie. Het lijkt me dus niet meer dan logisch dat u nog even 
aan de oren van uw collega-minister trekt. 
 
Het blijft dus een verontrustende tendens dat de voedselbanken amper 
aan de stijgende vraag kunnen voldoen.  
 
Ik heb ook nog een tweede repliek over mijn andere vraag. 
 
We hadden daarnet een goed en uitgebreid debat over armoede. Ie-
dereen is het erover eens dat er meer ondersteunende maatregelen 
moeten komen voor onze meest kwetsbaren.  
 
In mijn eerste vraag had ik het over de verdubbeling van het aantal 
Limburgers met financiële problemen. Het gaat natuurlijk niet alleen 
over de provincie Limburg. Uit een studie blijkt immers dat 64 % van 
de Belgische gezinnen het financieel moeilijk heeft. Dat is een cijfer 
waarvan we allesbehalve vrolijk worden. Ik hoop dus vooral dat er een 
dalende trend ingezet kan worden.  
 
We moeten echter realistisch zijn: de kosten voor basisvoedsel liggen 

01.05  Ellen Samyn (VB): Chaque 

année, le nombre de personnes 
faisant appel aux banques alimen-
taires augmente et la pénurie de 
moyens a déjà été évoquée plus 
d'une fois en commission. Près de 
200 000 personnes dépendent de 
l'aide alimentaire, car la précarité 
alimentaire ne touche pas seule-
ment les plus pauvres, mais aussi 
les ménages à deux revenus. La 
ministre a promis, à plusieurs re-
prises, d'organiser des concerta-
tions sur les mesures fiscales afin 
d'encourager les entreprises à faire 
don de davantage de marchan-
dises. Je l'invite à insister auprès 
du ministre concerné.  
 
Tout le monde s'accorde pour dire 
que les plus vulnérables ont besoin 
de davantage de soutien. Une 
étude montre que 64 % des fa-
milles belges éprouvent des diffi-
cultés financières. La situation doit 
s'améliorer. Elle s'explique par le 
fait que les denrées alimentaires 
de base coûtent 25 % de plus 
qu'avant la crise sanitaire. Il faut 
s'atteler au problème.  
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bijna 25 % hoger dan voor de covidperiode en de energiecrisis. De stij-
ging treft vooral onze kwetsbaren, dus we moeten het tij dringend ke-
ren. Ik hoop dan ook dat er daarvoor daadwerkelijk inspanningen wor-
den gedaan. 
 

01.06  Sophie Thémont (PS): Madame la ministre, je vous remercie 

pour votre réponse. Il est vrai que vous avez déjà dégagé des moyens 
non négligeables pour l’aide alimentaire et l’aide aux CPAS. Aujour-
d'hui, en Belgique, 600 000 personnes recourent à une aide alimen-
taire pour ne pas s’endormir le ventre vide.  
 
Comme cela a été souligné, il faut en faire davantage. La précarité est 
de plus en plus présente. On le voit d’ailleurs dans nos CPAS. Des 
familles qui travaillent ne parviennent pas à boucler leur fin de mois et 
ont besoin de colis alimentaires. Dans une société qui parfois nous dé-
passe, c’est un peu fou de devoir choisir entre se loger, se chauffer, se 
nourrir. Or, ce sont des besoins primaires. 
 
Je me réjouis que nous ayons pu discuter de ce plan de lutte contre la 
pauvreté. C’est la preuve qu’il est très important, comme vous l’avez 
dit, que le gouvernement dans son entièreté appuie toute une série de 
demandes. Certaines relèvent des compétences du ministre des Fi-
nances. Nous ne manquerons pas de l’interroger.  
 
Je sais que ce sujet est une de vos priorités. Cependant, on a les 
moyens que l’on a, et on ne sait pas aller plus loin. Il faudrait peut-être 
aussi que le secteur alimentaire fournisse davantage. Mais la société 
est telle qu’elle est.  
 

01.06  Sophie Thémont (PS): U 

hebt al heel wat middelen uitge-
trokken voor voedselhulp en hulp 
aan de OCMW's. 600.000 mensen 
maken van voedselhulp gebruik. 
De bestaansonzekerheid neemt 
toe, zelfs bij werkende gezinnen. 
Dit armoedeplan is erg belangrijk.  
 

01.07  Vicky Reynaert (Vooruit): Mevrouw de voorzitster, mevrouw de 

minister, ik dank u voor uw antwoord en voor uw inspanning voor de 
voedselbanken. 
 
Ten eerste ben ik mij er ten zeerste van bewust dat u niet de minister 
van Financiën bent. Na mijn vorige vraag ben ik uit de commissie ge-
wandeld en heb ik dezelfde dag nog dezelfde vraag aan minister Van 
Peteghem gesteld. Het onderwerp bleek niet meteen heel hoog op zijn 
prioriteitenlijst te staan. Zijn antwoord was veeleer negatief. 
 
Misschien is het dus handig om voor het begrotingsconclaaf even een 
koffie te gaan drinken om een en ander uit te klaren en uit te zoeken 
wat het nu wordt. U geeft immers aan dat u voorstander bent en dat u 
het dossier aankaart bij het kabinet. Het andere kabinet vindt het on-
derwerp echter niet echt een prioriteit. 
 
Ten tweede zullen we de vraag over de wet in Frankrijk uiteraard ook 
indienen bij de gewesten. Misschien kan het onderwerp ook worden 
besproken op de IMC. Indien de gewesten immers dergelijke maatre-
gelen nemen, heeft dat ook een impact op de maatregelen die u even-
tueel moet treffen ten aanzien van de voedselbanken. 
 
Misschien is dat een onderwerp dat ook de moeite waard is. Ik weet 
dat u niet bevoegd bent, maar u kunt het misschien wel in coördinatie 
bespreken op een IMC. 
 

01.07  Vicky Reynaert (Vooruit): 

Je sais que la ministre n'est pas le 
ministre des Finances, mais 
comme celui-ci ne juge pas ce dos-
sier hautement prioritaire, c'est à la 
ministre de prendre l'initiative. 
Nous soumettrons également aux 
régions la question relative à la loi 
applicable en France. Il s'agit peut-
être aussi d'un sujet pour la CIM. 
En effet, ce que les régions déci-
dent a une incidence sur les me-
sures à prendre à l'échelon fédéral.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

02 Samengevoegde vragen van 

- Ellen Samyn aan Karine Lalieux (Pensioenen en Maatschappelijke Integratie, Personen met een 
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handicap, Armoedebestrijding en Beliris) over "De tewerkstelling van personen met een handicap bij 
de federale overheid" (55037390C) 
- Ellen Samyn aan Karine Lalieux (Pensioenen en Maatschappelijke Integratie, Personen met een 
handicap, Armoedebestrijding en Beliris) over "De tewerkstelling van personen met een handicap" 
(55038664C) 

02 Questions jointes de 

- Ellen Samyn à Karine Lalieux (Pensions et Intégration sociale, Personnes handicapées, Lutte contre 
la pauvreté et Beliris) sur "L'emploi des personnes porteuses d'un handicap dans l'administration 
fédérale" (55037390C) 
- Ellen Samyn à Karine Lalieux (Pensions et Intégration sociale, Personnes handicapées, Lutte contre 
la pauvreté et Beliris) sur "L'emploi des personnes porteuses d'un handicap" (55038664C)  
 

02.01  Ellen Samyn (VB): Mevrouw de voorzitster, ik verwijs naar de 

schriftelijke versie van mijn mondelinge vragen. 
 
Uit cijfers van de BCAPH blijkt het tewerkstellingscijfer van personen 
met een handicap bij de federale overheid slechts 1,09% te bedragen. 
Dit is ongeveer één derde van het vooropgestelde doel van 3%. Bo-
vendien blijken dergelijke cijfers gebaseerd te zijn op vrijwillige verkla-
ringen van medewerkers. Ze geven dus niet eens de exacte cijfers 
weer die mogelijks nóg lager liggen. 
 
Graag verneem ik van de minister: 
 
In antwoorden op mijn eerdere vragen gaven u en uw collegaministers 
aan dat er vooral in het rekruteringsproces extra aandacht zal zijn voor 
deze doelgroep. Dit blijkt dus duidelijk onvoldoende te zijn. Welke bij-
komende maatregelen zal u nemen? 
 
Hoe kan het dat de statistieken van BCAPH gebaseerd zijn op vrijwil-
lige verklaringen van medewerkers? Zal u er werk van maken om deze 
statistieken dit jaar te verzamelen en nadien up-to-date te houden bij 
nieuwe aanwervingen? 
 
Recent verscheen een artikel in het Laatste Nieuws waarin een dame 
met een handicap aangaf hoeveel drempels ze moest overwinnen om 
toch maar aan de slag te kunnen gaan en dit ook te blijven. 
 
Uit verschillende vragen die ik reeds stelde aan uw collega-ministers 
in deze Vivaldi-regering blijkt de tewerkstellingsnorm van 3% voor per-
sonen met een handicap bij de federale overheidsdiensten vrijwel ner-
gens gehaald te worden. 
 
Ook de overheidsdiensten waar u voor bevoegd bent, doen het ronduit 
dramatisch:   
Federale Pensioendienst: 1,61% (2020); 1,33% (2022) 
POD Maatschappelijke Integratie: 1,54% (2020); 0,64% (2022) 
FOD Sociale Zekerheid: 1,9% (2020); 1,54% (2022) 
 
Welke maatregelen zal u nemen om deze dramatische tewerkstellings-
cijfers van personen met een handicap in die overheidsdiensten waar 
u voor bevoegd bent, en die bovendien ook nog eens dalend zijn, te 
verhogen? 
 

02.01  Ellen Samyn (VB): La Com-

mission d'accompagnement pour 
le recrutement de personnes en si-
tuation de handicap dans la fonc-
tion publique fédérale (CARPH) in-
dique que le taux d'emploi des per-
sonnes en situation de handicap au 
sein de l'administration fédérale 
n'est que de 1,09 %, alors que le 
quota cible est de 3 %.  
 
Quelles mesures la ministre 
compte-t-elle prendre pour faire 
évoluer à la hausse ce chiffre pour 
le moins dramatique?  
 

02.02 Minister Karine Lalieux: Mevrouw Samyn, het rapport van de 

BCAPH wijst er inderdaad op dat er nog altijd te weinig personen met 
een handicap bij de overheid werken. We hebben evenwel niet op dat 
rapport gewacht om actie te ondernemen. Samen met minister De Sut-
ter werken we al enkele maanden aan de hervorming van het KB van 
2005.  

02.02  Karine Lalieux, ministre: 

Nous n'avons pas attendu le rap-
port de la CARPH pour passer à 
l'action. Depuis quelques mois, la 
ministre De Sutter et moi-même 
travaillons sur la réforme de l'arrêté 
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Ik kan daarvan al enkele maatregelen opsommen: ten eerste, een bre-
dere definitie van een persoon met een handicap; ten tweede, nieuwe 
redelijke aanpassingen voor de Selortest; ten derde, het promoten van 
deeltijds werk; ten vierde, een onthaalprogramma voor nieuwe mede-
werkers met een handicap, waarbij een betaalde stage een vaste baan 
kan worden. 
 
U verwijst ook naar een probleem met de statistieken. Dat probleem is 
niet nieuw. Binnen de IMC is daarom een werkgroep Statistieken op-
gericht. Het doel is om alle gegevens van de verschillende Belgische 
overheidsdiensten te verzamelen en tegen eind dit jaar een rapport uit 
te brengen. Daarna zal die werkgroep een definitie van handicap uit-
werken die aansluit bij die van het VN-verdrag. Via het KB richten we 
hiervoor een taskforce op.  
 
De FOD BOSA, de FOD Sociale Zekerheid en de KSZ zullen namelijk 
de opdracht krijgen om pistes uit te werken om de verzameling en se-
miautomatische opvolging van geanonimiseerde gegevens te verbete-
ren. Het doel is om een nauwkeuriger objectief beeld te krijgen van de 
tewerkstelling van personen met een handicap zonder hun privacy te 
schenden. 
 
Ook binnen de overheidsdiensten wordt actie ondernomen. Zo was de 
inclusieve wervingscampagne van de FOD Sociale Zekerheid een suc-
ces. Het aantal kandidaten met een handicap is alleszins gestegen. 
We hebben ook alle voorzitters van de overheidsinstellingen gesensi-
biliseerd en geresponsabiliseerd. Ze zullen moeten aantonen hoe ze 
de wettelijke doelstelling willen realiseren. 
 
De federale overheid kan het probleem echter niet alleen oplossen. De 
kwestie wordt dan ook besproken in de werkgroep van de IMC Handi-
cap die ik voorzit. 
 

royal de 2005, en prévoyant entre 
autres une définition plus large de 
la personne handicapée, les adap-
tations nécessaires pour le test au 
Selor, la promotion du travail à 
temps partiel et un programme 
d'accueil des nouveaux collabora-
teurs porteurs d'un handicap. 
 
Le groupe de travail Statistiques de 
la CIM est chargé de rassembler 
toutes les données des services 
publics belges d'ici la fin de l'année. 
Il élaborera ensuite une définition 
conforme à celle indiquée dans la 
convention des Nations Unies. Un 
groupe de travail chargé d’esquis-
ser un portrait plus précis de l'em-
ploi des personnes handicapées 
sans porter atteinte à leur vie pri-
vée sera constitué. 
 
Des actions sont également entre-
prises au sein des services publics. 
La campagne de recrutement in-
clusif du SPF Sécurité sociale a été 
fructueuse. Les services publics 
devront également être en mesure 
d'expliquer comment ils comptent 
atteindre cet objectif.  
 

02.03  Ellen Samyn (VB): Mevrouw de minister, sta mij toe te zeggen 

dat het schrijnend is dat de overheid nog steeds haar eigen doelstel-
lingen niet bereikt. Met 0,45 % is minister Verlinden de slechtste leer-
ling van de federale klas. Ik hoop dat u haar daarop zult aanspreken. 
 
Er moet zeker worden gehamerd op een structurele aanpak van het 
probleem en een verbetering van het cijfer. U bent dat aan het uitwer-
ken met minister De Sutter. Het lijkt mij nuttig – dat is eerder een vraag 
voor de commissie – om hierover eens een hoorzitting te organiseren 
en daar eventueel de BCAPH uit te nodigen.  
 
Ik ga even in op mijn tweede vraag. Wat de eigenlijke tewerkstelling 
betreft, pleiten we voor een positievere aanpak. We zien dat er nog 
heel wat drempels zijn, zowel bij personen met een handicap als bij 
degenen die hen willen aanwerven. Misschien moet worden gekeken 
naar wat de persoon in kwestie nog kan en kan er een database wor-
den aangelegd waarin de competenties van personen met een handi-
cap die al eerder hebben gesolliciteerd, worden opgeslagen, zodat zij 
proactief kunnen worden gecontacteerd bij een openstaande vacature 
die aansluit bij hun competenties. Dat lijkt me een belangrijk element. 
 
Er moet ook nog altijd worden nagedacht over de afschaffing van de 
prijs van de liefde en de prijs van de arbeid, net zoals voor de integra-
tietegemoetkomingen. We krijgen geregeld mails met de vraag om dat 
plafond te verhogen. Niemand mag worden afgestraft wegens zijn of 
haar handicap. Ik weet dat u daarvoor maatregelen wilt nemen en hoop 

02.03  Ellen Samyn (VB): Il est in-

supportable de constater que l'État 
n'atteint toujours pas ses propres 
objectifs. Il serait judicieux d'orga-
niser une audition à ce sujet, en in-
vitant éventuellement un représen-
tant de la CARPH. Nous préconi-
sons une approche positive dans le 
cadre de laquelle les données rela-
tives aux compétences des per-
sonnes handicapées seraient 
stockées dans une base de don-
nées. Il serait ainsi possible de 
prendre contact avec ces per-
sonnes lorsqu'un emploi vacant 
correspond à leurs compétences. Il 
convient également encore de ré-
fléchir à la suppression du prix de 
l'amour et du prix du travail, au 
même titre que pour les allocations 
d'intégration. Nul ne peut être lésé 
sur la base de son handicap.  
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dat dat deze legislatuur nog kan worden bewerkstelligd. 
 
Ik reken op u, mevrouw de minister. 
 
Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

03 Vraag van Ellen Samyn aan Frank Vandenbroucke (VEM Sociale Zaken en Volksgezondheid) over 

"Controleartsen" (55037397C) 

03 Question de Ellen Samyn à Frank Vandenbroucke (VPM Affaires sociales et Santé publique) sur 

"Les médecins-contrôleurs" (55037397C) 
 

03.01  Ellen Samyn (VB): Uit een getuigenis die we mochten ontvan-

gen, blijkt dat de betrokken persoon reeds 14 maanden moet wachten 
op een nieuwe afspraak met een controlearts. Normaalgezien had dit 
al na negen maanden mogelijk moeten geweest zijn. 
 
Deze persoon was - voor zijn laatste controle in april 2022 – 66% inva-
lide, het equivalent van ongeveer 9 punten. Na zijn laatste controle ble-
ven slechts 2 punten over, nadat zijn situatie in de tussentijd enkel was 
verslechterd. 
 
Door een verkeerdelijk advies van de maatschappelijk werker is hij niet 
in beroep gegaan, maar wacht hij dus al 14 maanden tevergeefs op 
een nieuwe controle-afspraak. 
 
Graag verneem ik van de minister: 
 
Zal u eindelijk maatregelen nemen om dergelijke wachttijden aan te 
pakken? Zo ja, welke en tegen wanneer? Zo neen, waarom niet? 
 
Zal u de mogelijkheid creëren om met terugwerkende kracht het te laag 
ontvangen bedrag te compenseren, wanneer blijkt dat een persoon - 
na een nieuwe afspraak bij de controlearts - toch recht blijkt te hebben 
op een hoger aantal punten, na bewijs dat de medische situatie het-
zelfde gebleven is? 
 

03.01  Ellen Samyn (VB): J'ai reçu 

le témoignage d'une personne qui 
était handicapée à 66 %, ce qui 
correspond à 9 points. Bien que sa 
situation se soit détériorée, le 
nombre de points a été réduit à 2. 
Aujourd'hui, elle doit attendre pas 
moins de 14 mois pour un nouveau 
rendez-vous avec un médecin de 
contrôle, au lieu du délai normal de 
9 mois. 
 
Le ministre s'attaquera-t-il enfin 
aux délais d'attente? Si l'on a droit 
à plus de points après un contrôle, 
peut-on recevoir le remboursement 
avec effet rétroactif?  
 

03.02 Minister Karine Lalieux: Mevrouw Samyn, de wachttijden zijn 

inderdaad een probleem en een van de prioriteiten voor het DG HAN 
en het programma Excel HAN. Het verzamelen van de informatie en 
het tekort aan controleartsen blijven de belangrijkste oorzaken waarom 
de procedure zolang duurt. Door de wetswijziging in 2021 die de leef-
tijdsvoorwaarde voor tegemoetkomingen heeft verlaagd, is het aantal 
dossiers ook sterk toegenomen. Ook dat is een reden waarom de tijd 
tot een eerste afspraak zolang kan duren. 
 
Om een blijvende oplossing voor die problemen te vinden zijn de inta-
keformulieren aangepast, zodat zoveel mogelijk informatie wordt ver-
zameld. Dat moet de beoordeling van de aanvragen versnellen. De 
nieuwe formulieren staan nu online. Daarnaast zijn veel nieuwe mede-
werkers aangeworven en krijgen de multidisciplinaire teams in de regi-
onale centra stilaan vorm. Het doel van al die initiatieven is om de druk 
op de controleartsen te verlichten, want daar blijft een groot tekort aan 
bestaan. We hopen ook dat de wachttijden in de Nederlandstalige cen-
tra zullen verkorten omdat de controles begin 2024 worden overgedra-
gen aan het Vlaams Gewest, waardoor er wat capaciteit zal vrijkomen.  
 
In verband met de schrijnende situatie die u beschrijft, zou het zeker 
niet mogen dat iemand met een handicap in de problemen komt door 
een verkeerde evaluatie en daarna ook niet de juiste informatie krijgt. 

03.02  Karine Lalieux, ministre: 

Les délais d'attente probléma-
tiques sont une priorité. Les pro-
blèmes se situent au niveau de la 
collecte d'informations et de la pé-
nurie de médecins-contrôle. En 
outre, le nombre de cas a aug-
menté en raison de la modification 
de la loi en 2021, qui a abaissé la 
condition d'âge pour les interven-
tions. 
 
L'adaptation des formulaires d'ad-
mission devrait accélérer l'évalua-
tion des demandes. De nombreux 
nouveaux collaborateurs ont égale-
ment été recrutés et les équipes 
multidisciplinaires des centres ré-
gionaux se mettent progressive-
ment en place. De cette manière, 
nous visons à réduire la pression 
sur les médecins-contrôle. Nous 
espérons que les temps d'attente 
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Als blijkt dat er gegevens ontbraken of dat er geen rekening werd  
gehouden met bepaalde informatie kan het dossier op eenvoudig ver-
zoek worden herzien. Via het contactformulier kan de betrokkene aan-
vullende recente rapporten en/of nieuwe informatie doorgeven, samen 
met een verklaring van de behandelende arts. 
 
Het recht wordt met terugwerkende kracht verleend. De relevante da-
tum is de eerste dag van de maand na de indiening van de aanvraag. 
Als de beslissing positief is, ontvangt hij dus de tegemoetkomingen 
voor de maanden waarin de aanvraag in behandeling was plus even-
tuele achterstallige betalingen. 
 

dans les centres néerlandophones 
diminueront dès lors que les con-
trôles seront transférés à la Région 
flamande début 2024. Ce transfert 
permettra de libérer de la capacité. 
 
Il faut éviter qu'une personne han-
dicapée rencontre des problèmes à 
cause d'une évaluation erronée. Il 
est possible de faire réexaminer 
son dossier sur simple demande. 
En utilisant le formulaire de con-
tact, on peut transmettre des rap-
ports récents ou de nouvelles infor-
mations. Le droit sera accordé 
avec effet rétroactif.  
 

03.03  Ellen Samyn (VB): Mevrouw de minister, dank u voor uw zeer 

uitgebreide antwoord. Ik zal dat zeker aan de betrokkene doorgeven. 
Zoals u zelf al aanhaalde, is het probleem nog altijd die controlearts. Ik 
heb uw collega-minister, de heer Vandenbroucke, hierover al meer-
maals vragen gesteld. Ik hoop dat men hiervoor een structurele oplos-
sing kan vinden. 
 

03.03  Ellen Samyn (VB): J'espère 

qu'une solution structurelle pourra 
être trouvée pour les médecins-
contrôle.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

04 Samengevoegde vragen van 

- Wim Van der Donckt aan Karine Lalieux (Pensioenen en Maatschappelijke Integratie, Personen met 
een handicap, Armoedebestrijding en Beliris) over "De pensioenhervorming" (55037634C) 
- Ellen Samyn aan Karine Lalieux (Pensioenen en Maatschappelijke Integratie, Personen met een 
handicap, Armoedebestrijding en Beliris) over "De pensioenhervorming" (55038274C) 
- Ellen Samyn aan Karine Lalieux (Pensioenen en Maatschappelijke Integratie, Personen met een 
handicap, Armoedebestrijding en Beliris) over "Het rapport van de Vergrijzingscommissie en het 
pensioenakkoord van de vivaldicoalitie" (55038373C) 
- Wim Van der Donckt aan Karine Lalieux (Pensioenen en Maatschappelijke Integratie, Personen met 
een handicap, Armoedebestrijding en Beliris) over "De uitvoering van het pensioenakkoord" 
(55038696C) 

04 Questions jointes de 

- Wim Van der Donckt à Karine Lalieux (Pensions et Intégration sociale, Personnes handicapées, Lutte 
contre la pauvreté et Beliris) sur "La réforme des pensions" (55037634C) 
- Ellen Samyn à Karine Lalieux (Pensions et Intégration sociale, Personnes handicapées, Lutte contre 
la pauvreté et Beliris) sur "La réforme des pensions" (55038274C) 
- Ellen Samyn à Karine Lalieux (Pensions et Intégration sociale, Personnes handicapées, Lutte contre 
la pauvreté et Beliris) sur "Le rapport du Comité d’Étude sur le Vieillissement et l'accord sur les 
pensions de la Vivaldi" (55038373C) 
- Wim Van der Donckt à Karine Lalieux (Pensions et Intégration sociale, Personnes handicapées, Lutte 
contre la pauvreté et Beliris) sur "L'exécution de l'accord sur les pensions" (55038696C) 
 

04.01  Wim Van der Donckt (N-VA): Mevrouw de minister, mijn eerste 

vraag is al een beetje gedateerd. Er werd een akkoordje gesloten. U 
noemt dat een akkoord, maar ik noem dat een akkoordje, een hervor-
ming, waarvoor ik u ondanks alles toch proficiat wens omdat u toch een 
akkoord hebt bereikt. Ik neem een facet uit mijn eerste vraag en zal dat 
koppelen aan mijn tweede vraag. 
 
Op 21 juni 2023 hebt u in de commissie de hoop uitgedrukt dat uw 
hervorming, die u waarschijnlijk al in uw achterhoofd had, zou leiden 
tot vergrijzingskosten die lager zouden liggen dan aan het begin van 
deze regeerperiode. Denkt u dat uw hoop realiteit zal worden, mevrouw 

04.01  Wim Van der Donckt (N-

VA): Ma première question est dé-
passée car, entre-temps, le gou-
vernement a conclu un "petit ac-
cord" sur les pensions. Cependant, 
le 21 juin, la ministre a exprimé en 
commission l'espoir que sa réforme 
conduise à une baisse des coûts 
du vieillissement. Peut-elle affirmer 
aujourd'hui que ces espoirs se con-
crétiseront à court, moyen ou long 
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de minister? Ziet u dat op korte, middellange of heel lange termijn ge-
beuren? Kunt u vandaag verklaren dat uw hoop van toen realiteit is 
geworden of niet? 
 
Voorts had ik ook graag een oplijsting gekregen van de wetsontwerpen 
en KB’s die we in de komende weken en maanden van u en van de 
regering nog mogen verwachten ter uitvoering van het pensioenak-
koord van juli. Wat is de timing en de inschatting van de kosten-baten-
analyse van elk van die maatregelen? Het is belangrijk om dat te we-
ten, in het kader van de beheersing van de vergrijzingskosten, een van 
de beloftes van Vivaldi. 
 

terme? 
 
La ministre peut-elle fournir un 
aperçu des projets de loi et des ar-
rêtés royaux que le gouvernement 
soumettra dans les mois à venir 
pour mettre en œuvre l'accord sur 
les pensions? Quel est le calen-
drier et l'analyse coûts-bénéfices 
de toutes ces mesures?  
 

04.02  Ellen Samyn (VB): Mevrouw de voorzitster, ik verwijs naar mijn 

twee ingediende vragen. 
 
In een interview in De Standaard van 14 augustus verklaarde uw col-
lega staatssecretaris voor Begroting Bertrand het volgende: 
 
'Dankzij deze regering komt er tegen 2070 een vermindering van de 
vergrijzingskosten van 0,5 procent van het bbp. Maar het moet inder-
daad verder gaan. Het is aan de volgende regering om onder meer de 
werkelijke pensioenleeftijd te verhogen.' 
 
Graag verneem ik van de minister: 
 
Deelt u de mening van uw collega Bertrand om de werkelijke pensi-
oenleeftijd te verhogen? 
Wat is de stand van zaken inzake het Europese relancegeld? Is de 
Vivaldi-pensioendeal voldoende voor Europa? 
 
In haar jaarlijks verslag trekt de vergrijzingscommissie opnieuw aan de 
alarmbel. Het aandeel personen van 67 jaar en ouder zal van 2022 tot 
2070 stijgen van 27,5% tot 42%. In de meest gunstige prognose (refe-
rentiescenario) zal de vergrijzingskost in die periode toenemen met 
4,2% procentpunt van het BBP. Volgens dit scenario zal de vergrij-
zingskost tegen 2070 toenemen met 47,73 miljard euro, van 2022 tot 
2050 met 36,19 miljard euro. In het ongunstigere scenario (lagere pro-
ductiviteitsgroei) zal de vergrijzingskost toenemen met 6,5%. Dit komt 
neer op een meeruitgave van 63,23 miljard euro van 2022 tot 2070 en 
van 38,47 miljard euro van 2022 tot 2050. 
 
Het pensioenakkoord van Vivaldi is door alle experten met de grond 
gelijkgemaakt. Professor Marc De Vos omschreef het als volgt: “Een 
totaalvisie voor een grote hervorming ontbreekt. Dit is gerommel in de 
marge." Pensioenexpert Marjan Maes vindt het akkoord “om te la-
chen." Het is voor iedereen duidelijk dat de betaalbaarheid op lange 
termijn in de verste verte niet gegarandeerd wordt. 
 
Tijdens de plenaire zitting van 13 juli 2023 zei premier De Croo: “De 
vraag wordt hier gesteld of dit de finale pensioenhervorming is. Neen, 
natuurlijk niet. De voorgaande twee hervormingen waren ook niet de 
finale hervormingen. De hervorming van de heer Di Rupo was een be-
langrijke stap vooruit, maar dat was niet de finale hervorming. De her-
vorming van de heer Michel was ook niet de finale hervorming. Deze 
hervorming heeft ook absoluut niet de pretentie om finaal te zijn." 
 
Gelooft u dat onze begroting de stijgende vergrijzingskosten op mid-
dellange en lange termijn zal kunnen dragen, zonder ingrijpende her-
vormingen? 
 

04.02 Ellen Samyn (VB): Selon la 

secrétaire d'État au Budget, les 
coûts du vieillissement de la popu-
lation diminueront de 0,5 % du PIB 
d'ici 2070 grâce aux mesures 
prises par la coalition Vivaldi en 
matière de pensions. Elle estime 
toutefois que le prochain gouverne-
ment devra aller plus loin, notam-
ment en relevant l'âge effectif de 
départ à la retraite. La ministre par-
tage-t-elle cette analyse? 
 
L'accord conclu sur les pensions 
suffit-il pour pouvoir recevoir les 
fonds de relance européens? 
 
Les experts en matière de pen-
sions affirment que l'accord sur les 
pensions conclu par la coalition Vi-
valdi ne suffira pas pour continuer 
à financer le système à long terme. 
Le premier ministre De Croo a éga-
lement déclaré au cours de la 
séance plénière du 13 juillet qu'en 
l'occurrence, il ne s'agissait absolu-
ment pas de la réforme définitive 
des pensions. 
 
La ministre croit-elle que notre bud-
get pourra continuer à supporter 
les coûts du vieillissement de la po-
pulation à moyen et à long termes 
en l'absence de réformes fonda-
mentales? Reconnaît-elle que le 
déficit budgétaire dû au vieillisse-
ment ne fait que s'accroître? À quel 
horizon des mesures doivent-elles 
être prises pour mettre un terme à 
l'effet boule de neige croissant des 
dépenses, qui menace notre sécu-
rité sociale?  
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Was het een doelstelling van u en uw partij om de betaalbaarheid van 
de pensioenen op lange termijn te garanderen en dit deze legislatuur 
te realiseren? Zo ja, bent u teleurgesteld dat het Vivaldi-pensioenak-
koord daar niet in slaagt? Zo nee, ziet u het als een taak van deze 
generatie politici om de betaalbaarheid van de pensioenen op lange 
termijn te garanderen of vindt u het rechtvaardig om dit door te schui-
ven naar de volgende generaties? 
 
Erkent u dat het begrotingstekort ten gevolge van de vergrijzing als-
maar groter wordt zolang er geen échte pensioenhervorming gereali-
seerd wordt? Op die manier komen de overheidsfinanciën van dit land 
nog meer onder druk te staan. Hetgeen de pensioenen en de sociale 
zekerheid in zijn geheel, van de huidige generatie en de generaties na 
ons alsmaar meer zal ondermijnen. Tegen wanneer moeten er voor u 
en uw partij maatregelen genomen worden om deze alsmaar groei-
ende uitgavesneeuwbal die onze sociale zekerheid bedreigt een halt 
toe te roepen? 
 

04.03 Minister Karine Lalieux: Collega’s, de pensioenhervorming 

werd in eerste lezing goedgekeurd op de ministerraad van 13 septem-
ber. Nu zijn de sociale partners aan zet, net als de Raad van State. Na 
de tweede lezing is het Parlement aan zet. 
 
Mijnheer Van der Donckt, het gaat meer specifiek om één wetsont-
werp, dat aan het Parlement zal worden voorgelegd, en vier koninklijke 
besluiten, die na de nodige adviezen ter ondertekening aan de Koning 
zullen worden voorgelegd. Natuurlijk ben ik, samen met mijn collega’s, 
tevreden dat we opnieuw belangrijke stappen hebben gezet voor de 
financiële en sociale houdbaarheid van de pensioenstelsels. Er werden 
stappen gezet om de ongelijkheid tussen mannen en vrouwen te ver-
kleinen, maar ook om de verschillen tussen de stelsels te verkleinen. 
 
Ik merk een negatieve ondertoon op in de gestelde vragen. Dat is on-
terecht. Ik ben het oneens met degenen die pleiten voor een tabula 
rasa of een big bang. Ons systeem heeft veel kwaliteiten, maar dient 
te worden onderhouden en aangepast aan de maatschappelijke evo-
luties. Daarom spreek ik liever van hervormingen in het meervoud. 
 
Met deze regering waarderen we arbeid en moedigen we op een posi-
tieve manier langer werken aan. Zo voorzien we in een bonus voor wie 
verder blijft werken nadat hij of zij met pensioen kan gaan. Er wordt 
ook een voorwaarde van effectief werk bepaald voor de toegang tot het 
minimumpensioen. Daarnaast wordt deeltijdse tewerkstelling beter ge-
valoriseerd en wordt het systeem van de perequatie in de publieke sec-
tor beter voorzienbaar gemaakt. Ten slotte voeren we een onderdeel 
van het sociaal akkoord uit met betrekking tot de ZIV-bijdrage en ga-
randeren we de financiële houdbaarheid van het gesolidariseerd pen-
sioenfonds. Die maatregelen zorgen ervoor dat de sociale uitgaven 
met 0,5 % van het bbp afnemen tegen 2070. 
 
In het rapport van de studiecommissie uit 2020, toen ik aangesteld 
werd als minister van Pensioenen, werd verwacht dat de pensioenuit-
gaven tegen 2070 13,3 % van het bbp zouden bedragen. Het rapport 
van vandaag tikt af op 13,5 %. Een toename is logisch, want de inves-
tering in de pensioenbescherming is historisch. Er werd een pensioen-
verhoging tot 0,57 % beslist. 
 
De hervorming van de pensioenen die op 13 september door de mini-
sterraad werd goedgekeurd, zorgt ervoor dat de vooruitzichten voor de 
pensioenuitgaven voor 2070 op het einde van mijn mandaat lager  

04.03  Karine Lalieux, ministre: La 

réforme des pensions a été ap-
prouvée en première lecture au 
Conseil des ministres du 13 sep-
tembre. La balle se trouve à pré-
sent dans le camp des partenaires 
sociaux et du Conseil d'État. Après 
la deuxième lecture, le projet de loi 
sera déposé au Parlement et, 
après les avis nécessaires, quatre 
arrêtés royaux seront soumis à la 
signature du Roi. 
 
Je suis évidemment satisfaite des 
étapes importantes que nous 
avons franchies dans le cadre de 
cet accord en vue d'améliorer la 
soutenabilité financière et sociale 
de nos régimes de pension, de ré-
duire l'inégalité entre les hommes 
et les femmes et de réduire les dif-
férences entre les régimes. 
 
Il n'est pas nécessaire de faire 
table rase de notre système, mais 
bien de l'entretenir et de l'adapter 
aux évolutions sociales. C'est 
pourquoi je préfère parler de ré-
formes au pluriel. 
 
En instaurant un bonus, nous sou-
haitons encourager nos conci-
toyens à continuer à travailler plus 
longtemps. Par ailleurs, nous intro-
duisons une condition de travail ef-
fectif pour avoir accès à la pension 
minimum. En outre, le travail à 
temps partiel sera mieux valorisé et 
la prévisibilité du système de la pé-
réquation dans le secteur public 
sera améliorée. Nous mettrons 
également en œuvre une partie de 
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zullen liggen dan bij de aanvang van mijn mandaat, en dat ondanks de 
verbetering van de bescherming. Met inbegrip van de besliste pensi-
oenmaatregelen zullen de vergrijzingskosten in 2070 uitkomen op 
13,1 %, dat is 0,2 procentpunt of meer dan 1 miljard euro lager dan bij 
de start van deze regering. 
 
Die cijfers tonen nogmaals aan dat de pensioenen geen eiland op zich 
zijn. Het is perfect mogelijk de pensioenen te verhogen zonder een ne-
gatief effect te hebben op de toename van de sociale uitgaven. 
 
Ik ben er dan ook samen met mijn collega’s in de federale regering van 
overtuigd dat wij met dat evenwichtige hervormingspakket tegemoet-
komen aan de verschillende criteria die overeengekomen zijn met Eu-
ropa met het oog op het relanceplan. Alles is alvast aanwezig om in de 
komende weken een eerste betalingsaanvraag in te dienen. 
 
Een regering met zeven partijen voert soms verhitte discussies, maar 
ze zorgt er wel voor dat de resultaten evenwichtig zijn. Deze pensioen-
hervorming is evenwichtig. We zetten in op meer solidariteit, meer con-
vergentie. We zetten meer mensen aan om te werken en we verduur-
zamen ons pensioenstelsel. Het gaat dus niet louter om een budget-
taire logica. 
 
De inspanningen van de huidige regering zijn ook zichtbaar in de toe-
name van de werkgelegenheid. Het beleid van mijn collega Pierre-
Yves Dermagne draagt aldus ook bij tot een langetermijnhoudbaarheid 
van de financiën. 
 
Sta me toe op die manier af te ronden. Het is van primordiaal belang 
dat in het kader van de vergrijzingsuitdaging iedereen zijn verantwoor-
delijkheid opneemt. De langetermijnhoudbaarheid van onze openbare 
financiën is een collectieve uitdaging, die we enkel kunnen aangaan 
wanneer iedereen bereid is een eerlijke bijdrage te leveren. Het debat 
over de houdbaarheid van de openbare financiën wordt bewust of on-
bewust al te vaak verengd tot het debat over de pensioenen. De ver-
grijzing is echter de demografische realiteit. De gevolgen van die rea-
liteit laten zich uiteraard het sterkst voelen in de pensioenen en de ge-
zondheidszorg. Het is echter niet omdat de gevolgen van de vergrijzing 
zich in die domeinen het sterkst laten voelen dat de oplossing per de-
finitie in dat domein moet worden gezocht. De individueel gepensio-
neerde kan moeilijk verantwoordelijk worden gesteld voor de demogra-
fische tendensen. 
 

l'accord social concernant la coti-
sation AMI et garantirons la soute-
nabilité financière du Fonds de 
pension solidarisé. Grâce à ces 
mesures, les dépenses sociales di-
minueront à raison de 0,5 % du PIB 
à l'horizon 2070.  
 
Le rapport de la Commission 
d'Étude sur le Vieillissement de 
2020 prévoyait que les dépenses 
de pensions atteindraient 13,3 % 
du PIB d'ici 2070; dans le rapport 
actuel, ce pourcentage se monte à 
13,5 %. Cette augmentation est lo-
gique puisque nous avons relevé 
les pensions de 0,57 %. À la suite 
de la réforme validée par le gouver-
nement le 13 septembre, les dé-
penses de pensions s'élèveront en 
fin de compte à 13,1 % du PIB en 
2070, soit plus d'un milliard d'euros 
de moins qu'au début de la législa-
ture en cours. Il s'avère donc par-
faitement possible de relever les 
pensions sans augmenter les dé-
penses sociales.  
 
Je suis convaincue qu'avec ce pa-
quet de réformes équilibré, nous 
répondons aux critères du plan de 
relance européen. Ainsi armés, 
nous pourrons adresser une pre-
mière demande de paiement dans 
les prochaines semaines. 
 
Dans un gouvernement composé 
de sept partis, les discussions sont 
parfois houleuses, mais les résul-
tats sont équilibrés. Nous mettons 
l'accent sur davantage de solidarité 
et de convergence, nous encoura-
geons nos concitoyens à travailler 
et nous pérennisons notre régime 
de pension. Il ne s'agit donc pas 
purement et simplement d'une lo-
gique budgétaire.  
 
Les efforts du gouvernement sont 
également perceptibles dans l'aug-
mentation du taux d'emploi. La po-
litique menée par le ministre Der-
magne contribue à la soutenabilité 
des finances à long terme. 
 
Il est primordial que dans le con-
texte du défi posé par le vieillisse-
ment, chacun prenne ses respon-
sabilités.  
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Le débat sur la soutenabilité des fi-
nances publiques est trop souvent 
réduit, consciemment ou incons-
ciemment, au débat sur les pen-
sions. 
 
Or le vieillissement est la réalité dé-
mographique, qui se fait le plus 
ressentir sur le plan des pensions 
et des soins de santé, mais la solu-
tion ne doit pas nécessairement 
être recherchée dans ce domaine 
pour autant. Le pensionné indivi-
duel peut difficilement être tenu 
responsable des tendances démo-
graphiques.  
 

04.04  Wim Van der Donckt (N-VA): Dank u voor uw uitvoerig ant-

woord, mevrouw de minister.  
 
Ik ben het grotendeels eens met uw filosofie hierachter, maar concreet 
antwoorden op mijn vraag was blijkbaar wat moeilijk.  
 
Eerst en vooral wil ik zeggen dat de negatieve ondertoon die u ont-
waarde in de vraagstelling alleszins niet zo bedoeld was. Ik kan er wel 
mee leven dat u er een zeker scepticisme in vaststelde. U stelt mijns 
inziens namelijk nogal gemakkelijk dat u de vergrijzingskosten door de 
genomen maatregelen zult beheersen en dat ze betaalbaar zullen blij-
ven in de toekomst. De N-VA-fractie heeft daar toch wel wat twijfels 
over. Ik vrees een beetje dat Europa hier sceptisch over zal zijn. 
 
Ik heb geen concrete bedragen gehoord, maar dat kan ik ergens wel 
begrijpen. 
 
Ik kijk in ieder geval uit naar uw wetsontwerp, want daarover zullen we 
nog een boeiende discussie kunnen hebben. Doe verder en doe nog 
een beetje beter, mevrouw de minister. 
 

04.04  Wim Van der Donckt (N-

VA): Je suis en grande partie d'ac-
cord avec la philosophie sous-ja-
cente de la ministre, mais je n'ai 
pas obtenu de réponses concrètes. 
Il n'y avait pas de sous-entendu né-
gatif dans ma question, mais un 
certain scepticisme. La ministre af-
firme un peu facilement qu'elle con-
trôlera les coûts du vieillissement 
grâce aux mesures prises et que 
ces coûts resteront abordables. 
L'Europe sera sceptique à ce sujet. 
Je n'ai pas entendu de montants 
concrets.  
 

04.05  Ellen Samyn (VB): Mevrouw de minister, we worden niet vrolijk 

van uw zogenaamde pensioenhervorming. Ook pensioenexperten zijn 
niet enthousiast en spraken in het kader van uw hervorming over een 
gebrek aan een totaalvisie en wat gerommel in de marge. Wie zijn wij 
om dat tegen te spreken? 
 
De betaalbaarheid van onze pensioenen op de lange termijn werd in 
de verste verte niet gerealiseerd. Het is dan ook logisch en spijtig dat 
almaar minder jongeren nog geloven dat ze later, na een leven lang 
werken, op een deftig pensioen mogen rekenen. Deze hervorming 
heeft daar helaas niets aan veranderd, integendeel. 
 
U ontweek ook netjes mijn vraag over de pensioenleeftijd. De uitspra-
ken van uw collega, staatssecretaris Bertrand, zijn allesbehalve soci-
aal. Hoe legt men uit aan iemand die zich zijn hele leven krom heeft 
gewerkt dat men erover moet nadenken om de pensioenleeftijd nog 
verder op te trekken? 
 
Ik kijk ook uit naar uw wetsontwerp. Ik denk dat dit aan de stevige kant 
zal zijn en dat het erg boeiend wordt. 
 

04.05  Ellen Samyn (VB): Soutenu 

par les experts en matière de pen-
sions, le Vlaams Belang est égale-
ment mécontent de la prétendue 
réforme des pensions dont la mi-
nistre se targue.  
 
La soutenabilité financière à long 
terme est loin d'être atteinte. De 
moins en moins de jeunes croient 
encore pouvoir compter sur une 
pension décente plus tard. Malheu-
reusement, cette réforme n'a aucu-
nement modifié la situation, au 
contraire même. 
 
La ministre a éludé ma question 
sur l'âge de la pension. Les affirma-
tions de la secrétaire d'État, 
Mme Bertrand, sont tout sauf so-
ciales.  
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Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 
La présidente: La question n° 55037745C de M. Delizée est transformée en question écrite.  
 

05 Vraag van Ellen Samyn aan Karine Lalieux (Pensioenen en Maatschappelijke Integratie, Personen 

met een handicap, Armoedebestrijding en Beliris) over "Het medisch pensioen en het wegvallen van 
de integratietegemoetkoming" (55038244C) 

05 Question de Ellen Samyn à Karine Lalieux (Pensions et Intégration sociale, Personnes handicapées, 

Lutte contre la pauvreté et Beliris) sur "La pension pour raisons médicales et la suppression de 
l'allocation d'intégration" (55038244C) 
 

05.01  Ellen Samyn (VB): Mevrouw de voorzitster, ik verwijs naar de 

schriftelijke voorbereiding van mijn vraag. 
 
Wanneer een statutair ambtenaar wegens medische redenen op pen-
sioen wordt gezet, valt de integratietegemoetkoming weg alsook de 
verhoogde tegemoetkoming in medische kosten het sociaal tarief en 
andere afgeleide rechten. 
 
Er bereikte ons een concreet dossier: 
 
'Door mijn zware handicap kan ik niet meer werken en ben ik slachtof-
fer van een dubbele armoedeval: ik heb minder inkomsten doordat ik 
ben teruggevallen van wedde naar pensioen om medische redenen 
(ziektepensioen), ik ben mijn integratietegemoetkoming kwijt, ik ben 
mijn sociaal tarief voor gas en elektriciteit kwijt, ik ben mijn verhoogde 
tegemoetkoming voor mijn medische kosten kwijt, ik ben mijn kansen-
tarief voor culturele voorstellingen kwijt... per maand samengeteld kan 
dit meer dan 2000 euro bedragen! Ik ben een type voorbeeld van 
slachtoffer die 'de prijs van de tegenslag' moet dragen, hoewel ik dit 
niet kan…'. 
 
Kan u een overzicht geven van het aantal statutair ambtenaren die we-
gens medische redenen op pensioen werden gezet voor de jaren 2019 
tot 2022? 
 
Hoeveel personen voor 2022 werden concreet geconfronteerd met de 
'prijs van de tegenslag'? Hoe ziet u de situatie voor 2023? 
 
Heeft u bovenstaande problematiek besproken met uw collega-minis-
ter Lalieux/minister De Sutter? 
 
Wordt er nagedacht over een (sterk) verhoogde vrijstellingsdrempel 
voor het vervangingsinkomen aangezien de vrijstelling voor vervan-
gingsinkomsten slechts een fractie is als de vrijstelling uit arbeid: 3.780 
euro ten opzichte van 68.000 euro? 
 
Wordt er nagedacht om een vast forfait te voorzien als minimale dek-
king integratie-kosten mét behoud van alle afgeleide rechten? 
 
Welke concrete maatregelen voorziet deze regering nog om dergelijke 
schrijnende dossiers aan te pakken? 
 
Ik verneem in de pers dat er een hervorming van het ziektepensioen 
op til is, waar ook wordt gestimuleerd te re-integreren in de arbeids-
markt. Net zoals bij de afschaffing van de prijs van de arbeid, kan de 
cumulatie van het ziektepensioen met een deel eigen beroepsinkom-
sten en vervangingsinkomen bij nieuwe tegenslag bijkomend de prijs 
van de tegenslag nog versterken. Heeft de minister hiermee rekening 

05.01  Ellen Samyn (VB): Lors-

qu'un fonctionnaire statutaire est 
mis à la retraite pour raisons médi-
cales, il est privé de l'allocation 
d'intégration, ainsi que de l'inter-
vention majorée pour les frais mé-
dicaux.  
 
Combien de fonctionnaires ont-ils 
été mis à la retraite pour raisons 
médicales entre 2019 et 2022? En 
2022, combien de personnes ont-
elles été confrontées à ce "prix de 
l'adversité"? La ministre a-t-elle 
déjà abordé cette question au sein 
du gouvernement? Est-il envisagé 
d'augmenter le seuil d'exonération 
pour les revenus de remplacement 
ou de prévoir un forfait fixe pour 
couvrir les coûts d'intégration? 
Quelles mesures le gouvernement 
envisage-t-il de prendre pour remé-
dier à ces situations dramatiques?  
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gehouden? 
 
Hoeveel dossiers integratietegemoetkoming zijn er gedaald in bedrag 
en/of zelfs volledig niet meer betaalbaar met verlies van alle afgeleide 
rechten door de lage drempel cumulatie met vervangingsinkomen? 
Graag opdeling per jaar, en per categorie vervangingsinkomen en per 
daling of volledig niet betaald. 
 

05.02 Minister Karine Lalieux: Mevrouw de voorzitster, geachte col-

lega, de situatie die u beschrijft, is helaas niet uniek. Ik heb ook al zulke 
verhalen gehoord. Dat onrecht komt boven op het risico van armoede 
en sociale uitsluiting dat die mensen al lopen. Om dat risico te beper-
ken, heb ik de inkomensgrens voor de integratietegemoetkoming ver-
hoogd. Zo is, wat de prijs van de arbeid betreft, het vrijgestelde bedrag 
voor inkomsten uit arbeid fors opgetrokken. Daardoor kan men nu tot 
70.500 euro verdienen zonder de tegemoetkoming te verliezen. Ook 
werd het plafond voor het vervangingsinkomen verhoogd. Er was ech-
ter geen consensus om het meer in overeenstemming te brengen met 
het bovengenoemde bedrag.  
 
Het huidige systeem creëert dus inderdaad ongelijkheid tussen de 
mensen met een handicap die werken of een IVT krijgen en de mensen 
die werkloos of arbeidsongeschikt zijn. In de praktijk betekent dat dat 
iemand met een vervangingsinkomen van meer dan 4.000 euro per 
jaar niet langer recht heeft op een IT en dus ook niet op de afgeleide 
rechten.  
 
Om dat probleem op te lossen, bespreek ik momenteel met mijn part-
ners de invoering van een forfaitaire IT. Wie erkend is als persoon met 
een handicap, zal hierdoor automatisch profiteren van de rechten die 
aan die tegemoetkoming gekoppeld zijn. Deze regeling is dus bedoeld 
voor mensen die een arbeidsongeschiktheids- of werkloosheidsuitke-
ring krijgen die hoger ligt dan het vrijstellingsplafond, dat momenteel 
4.257 euro per jaar bedraagt. Deze maatregel is in overeenstemming 
met de wens van de regering om de bestaansonzekerheid van kwets-
bare groepen aan te pakken.  
 
Mensen met een handicap wisselen vaak perioden met werk en inac-
tiviteit af. We moeten hun meer zekerheid bieden om zo de stap naar 
de arbeidsmarkt aantrekkelijker te maken. Zoals u kunt horen, werk ik 
aan een oplossing voor dat probleem. Vorige week vond daarover nog 
overleg plaats tijdens een IKW en dat punt zou zeer binnenkort op de 
agenda van de ministerraad moeten staan. 
 
Wat uw vraag over de prijs van de tegenslag betreft, maakt deze maat-
regel geen deel uit van de hervorming van het ziektepensioen. Daar-
voor is een aanpassing van de wetten inzake de IT en de verhoogde 
tegemoetkoming nodig. Dit is dus geen pensioendossier. De hervor-
ming van het ziektepensioen zal wel de inkomstengrens voor het sup-
plement zware handicap aanzienlijk verhogen. Voor wie meer verdient, 
zal het supplement niet meer onmiddellijk worden geschorst, maar pro-
portioneel worden verminderd. 
 
Tot slot is mijn dienst de cijfers die u vraagt aan het verzamelen. Ik zal 
u die zo snel mogelijk bezorgen.  
 

05.02  Karine Lalieux, ministre: 

Ces problèmes viennent s'ajouter 
au risque de pauvreté et d'exclu-
sion sociale. C'est pour cette raison 
que j'ai relevé la limite des revenus 
pour l'allocation d'intégration. Le 
montant exonéré a été fortement 
relevé pour les revenus du travail. 
Si le plafond pour le revenu de rem-
placement a également été aug-
menté, aucun consensus ne s'est 
dégagé pour l'aligner davantage 
sur le plafond applicable à l'alloca-
tion d'intégration. Il en résulte en 
effet une inégalité entre les per-
sonnes handicapées qui travaillent 
ou perçoivent une allocation de 
remplacement de revenus (ARR) 
et celles qui sont au chômage ou 
en incapacité de travail. 
 
Je mène actuellement des discus-
sions sur l'instauration d'une allo-
cation d'intégration forfaitaire. Les 
personnes handicapées bénéficie-
ront ainsi automatiquement des 
mêmes droits. Ces personnes al-
ternent souvent des périodes d'ac-
tivité et d'inactivité. Nous devons 
leur fournir une sécurité accrue 
pour les inciter davantage à partici-
per au marché de l'emploi. 
 
Le prix de la malchance ne fait pas 
partie de la réforme de la pension 
de maladie. Pour résoudre ce pro-
blème, il convient d'adapter le sys-
tème de l'allocation d'intégration et 
de l'intervention majorée. Il ne 
s'agit donc pas d'un dossier de 
pension. La réforme de la pension 
de maladie entraînera cependant 
bel et bien le relèvement du pla-
fond de revenus pour le supplé-
ment pour handicap grave.  
 

05.03  Ellen Samyn (VB): Mevrouw de minister, ik weet dat er wel wat 

cijfers gevraagd worden, maar het leek mij toch belangrijk. Ik dank de 
dienst dan ook voor het doorsturen ervan.  
 

05.03  Ellen Samyn (VB): Je re-

mercie la ministre pour ses efforts 
et j'attends avec impatience les dé-
marches qu'elle entend encore  
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Toevallig kaartte ik vanmorgen tijdens de hoorzitting over de individu-
alisering van de sociale rechten de problematiek van het verplichte 
ziektepensioen aan. Ik dank u alvast voor uw inspanningen en kijk uit 
naar de verdere stappen die u in het dossier zult ondernemen.  
 

entreprendre.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 
La présidente: La question n° 55038270C de M. De Vuyst est reportée.  
 

06 Vraag van Ellen Samyn aan Karine Lalieux (Pensioenen en Maatschappelijke Integratie, Personen 

met een handicap, Armoedebestrijding en Beliris) over "De nood aan het beter informeren van burgers 
over hun pensioen" (55038372C) 

06 Question de Ellen Samyn à Karine Lalieux (Pensions et Intégration sociale, Personnes handicapées, 

Lutte contre la pauvreté et Beliris) sur "La nécessité de mieux informer les citoyens sur leur pension" 
(55038372C) 
 

06.01  Ellen Samyn (VB): Mevrouw de voorzitster, ik verwijs naar de 

ingediende vraag. 
 
Op regelmatige basis bereiken ons zeer schrijnende getuigenissen van 
personen die niet of verkeerdelijk geïnformeerd werden over hun pen-
sioen. Hierdoor komen deze mensen voor zeer onaangename (finan-
ciële) verrassingen te staan wanneer ze op pensioen gaan. De getui-
genissen die we mochten ontvangen, hadden onder andere betrekking 
op desinformatie over een statuut waarin de betreffende persoon ge-
werkt heeft (het inmiddels afgeschafte Derde Arbeidscircuit, DAC) en 
het lager dan verwachte pensioenbedrag dat de persoon in kwestie 
hierdoor ontvangt; een aanvullend pensioen dat enkel uitbetaald kan 
worden als lijfrente, niet als kapitaal, aangezien dit zo werd opgenomen 
in het van toepassing zijnde reglement, terwijl de betreffende personen 
grote kosten diende te dragen; de gevolgen van het opnemen van zorg 
voor een hulpbehoevende partner op het pensioen; en nog zovele 
meer. Het is opvallend dat een groot aantal mensen niet of verkeerde-
lijk geïnformeerd werd over hun pensioen. Het is de kerntaak van de 
overheid om hier verandering in te brengen. 
 
Erkent u dit probleem? 
 
Ziet u het ook als een kerntaak van de overheid om burgers correct te 
informeren over hun pensioen? 
 
Zal u actie ondernemen om dit te verbeteren? Zo ja, welke acties tegen 
wanneer? Zo neen, waarom niet? 
 
Hoe staat u tegenover het organiseren van zit- en/of infoavonden van 
de Federale Pensioendienst, bv. in samenwerking met lokale bestu-
ren? 
 

06.01  Ellen Samyn (VB): De nom-

breuses personnes ne sont pas 
bien informées en ce qui concerne 
leur pension, de sorte qu'une fois 
retraitées, elles sont en butte à des 
difficultés financières.  
 
La ministre considère-t-elle qu’in-
former dûment les citoyens sur leur 
pension fait partie des missions es-
sentielles des pouvoirs publics? 
Que pense-t-elle de l’idée que le 
Service fédéral des Pensions orga-
nise des soirées d’information en 
collaboration avec les autorités lo-
cales?  
 

06.02 Minister Karine Lalieux: Mevrouw Samyn, pensioenen zijn een 

complex onderwerp. Correcte en duidelijke communicatie is erg be-
langrijk. Nog nooit hadden zoveel mensen toegang tot informatie over 
hun pensioen als vandaag via mypension.be. In 2023 hebben maar 
liefst 2,6 miljoen burgers mypension.be gebruikt. Zij die mypension.be 
niet kunnen gebruiken of er het antwoord op hun vraag niet terugvin-
den, kunnen terecht bij de pensioenexperts van de Pensioendienst via 
brief, e-mail, telefoon of na afspraak in het kantoor.  
 
U verwijst in uw vraag naar een intensere samenwerking tussen de 
Pensioendienst en de lokale besturen. Ik heb op dat vlak ook niet  

06.02  Karine Lalieux, ministre: 

Par le biais de mypension.be, ja-
mais autant de personnes n'ont eu 
accès à des informations sur leur 
pension qu'aujourd'hui. Pour nos 
concitoyens qui sont dans l'impos-
sibilité d'utiliser ce site ou qui n'y 
trouvent pas de réponse à leurs 
questions, les experts pensions du 
Service des Pensions sont dispo-
nibles par courrier, par courriel, par 
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stilgezeten. De Pensioendienst werkt vandaag aan de uitbouw van een 
specifieke dienstverlening voor professionals. Die bevat op termijn 
technische middelen, zoals de toegang tot mypension.be voor de pro-
fessionals, maar ook organisatorische middelen, zoals de uitbouw van 
een pensioennetwerk en een opleidingsaanbod voor professionals. De 
eerste experimenten in dit kader lopen en hieruit blijkt inderdaad een 
grote vraag bij de professionals. De samenwerking met lokale partners 
is zeer belangrijk in de strijd tegen de digitale en sociale kloof en geniet 
vanzelfsprekend mijn volledige steun. 
 

téléphone ou sur rendez-vous dans 
les bureaux. 
 
Le Service des Pensions déve-
loppe actuellement un service spé-
cifique pour les professionnels. 
Cette coopération avec les parte-
naires locaux est importante dans 
la lutte contre la fracture numérique 
et sociale et je la soutiens pleine-
ment.  
 

06.03  Ellen Samyn (VB): Mevrouw de minister, ik word nu wel vrolijk 

van uw antwoord. Ik dank u alvast voor uw inspanningen. Het komt 
tijdens de bespreking van uw beleidsnota’s immers steevast aan bod 
dat mensen onvoldoende worden geïnformeerd. U werkt daar nu aan. 
Het is belangrijk dat mensen weten op welke sociale rechten, zeker op 
pensioenvlak, ze aanspraak kunnen maken. Ik dank u voor uw ant-
woord. 
 

06.03  Ellen Samyn (VB): Je re-

mercie la ministre de s’être effor-
cée d’informer les personnes con-
cernées.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

07 Vraag van Nahima Lanjri aan Karine Lalieux (Pensioenen en Maatschappelijke Integratie, Personen 

met een handicap, Armoedebestrijding en Beliris) over "De gendermaatregel in het kader van de 
pensioenberekening" (55038496C) 

07 Question de Nahima Lanjri à Karine Lalieux (Pensions et Intégration sociale, Personnes 

handicapées, Lutte contre la pauvreté et Beliris) sur "La mesure relative au genre dans le cadre du 
calcul de la pension" (55038496C) 
 

07.01  Nahima Lanjri (cd&v): Mevrouw de minister, in het pensioen-

akkoord van deze zomer werd de gendermaatregel opgenomen. Dat 
betekent dat mensen – het gaat voornamelijk over vrouwen, maar het 
kunnen natuurlijk ook mannen zijn – de jaren waarin ze deeltijds ge-
werkt hebben, kunnen omzetten naar volwaardige jaren voor de toe-
gang tot het minimumpensioen. Dat zal vooral vrouwen ten goede ko-
men doordat hun wettelijk pensioen op die manier wordt versterkt. 
Vaak hebben vrouwen keuzes gemaakt in het kader van hun gezin en 
hebben ze bijvoorbeeld minder uren gepresteerd. Het is dan ook goed 
dat de jaren waarin ze geen volledig jaar hebben gewerkt toch als vol-
ledige jaren meetellen. Het is positief dat ze daarvoor dus niet langer 
worden afgestraft. Dat kan een extra duwtje in de rug zijn voor mee-
werkende echtgenoten, naast ons wetsvoorstel dat al werd goedge-
keurd en dat vanaf dit jaar van kracht is.  
 
Het is belangrijk dat die maatregel zo veel mogelijk begunstigden be-
reikt. Wij hopen dan ook dat de toekenning van de rechten automatisch 
zal gebeuren. 
 
Dezelfde bezorgdheid geldt ook voor wat er vandaag al bestaat, name-
lijk de gelijkgestelde periodes voor de zorg voor een kind jonger dan 
zes jaar. Ik heb u daarover al eerder een vraag gesteld. Dat recht be-
staat vandaag ook al, maar het wordt niet automatisch doorgegeven 
aan de Federale Pensioendienst. U bevestigde mij al eerder dat daar-
aan wordt gewerkt. 
 
Zullen de rechten van de gendermaatregel automatisch toegekend 
worden, zodat zo veel mogelijk mensen – vooral vrouwen – hierdoor 
ondersteund worden? Zal die maatregel een aanvulling vormen op 

07.01  Nahima Lanjri (cd&v): La 

disposition en matière de genre in-
sérée dans le récent accord sur les 
pensions permet aux travailleurs 
de convertir leurs années de travail 
à temps partiel en années com-
plètes pour accéder à la pension 
minimale.  
 
Les droits découlant de la disposi-
tion en matière de genre seront-ils 
accordés automatiquement? Cette 
disposition viendra-t-elle compléter 
nos propositions de loi concernant 
la pension des accueillants et des 
conjoints aidants? Où en est la mi-
nistre en ce qui concerne l'octroi 
automatique des périodes assimi-
lées pour les soins prodigués à un 
enfant de moins de six ans?  
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onze wetsvoorstellen inzake pensioen voor onthaalouders en meewer-
kende echtgenoten? Hoever staat u met de automatische toekenning 
van de gelijkgestelde periodes voor de zorg voor een kind jonger dan 
zes jaar? 
 

07.02 Minister Karine Lalieux: Mevrouw Lanjri, het is voor mij cruciaal 

om deeltijds werkende vrouwen te ondersteunen. De rechten van de 
gendermaatregel zullen automatisch worden toegekend.  
 
De gendermaatregel is inderdaad een aanvulling op de wetgeving ter 
ondersteuning van onthaalouders en meewerkende echtgenoten. De 
maatregel is specifiek gericht op deeltijdse werknemers (tijdvakken 
vóór 2001). Hij zal enkel van toepassing zijn voor meewerkende echt-
genoten en onthaalouders die vóór 2001 als werknemer hebben ge-
werkt en recht hebben op een deeltijds gewaarborgd minimumpensi-
oen. 
 
Periodes voor de zorg voor een kind jonger dan zes jaar tellen mee 
voor de loopbaanvoorwaarde voor het vervroegd pensioen, maar leve-
ren zelf geen pensioen op. Vandaag is er nog geen automatische toe-
kenning van die periodes, maar de FPD doet wel manueel onderzoek 
bij elke aanvraag tot vervroegd pensioen. De FPD werkt sinds septem-
ber 2022 gestaag aan de proactieve toekenning van die tijdvakken, zo-
dat de burger op mypension een precieze raming van haar vroegste 
pensioendatum krijgt. Eerst worden de dossiers onderzocht van de 
personen die het dichtst bij hun pensioendatum zitten.  
 

07.02  Karine Lalieux, ministre: Il 

est crucial de soutenir les femmes 
qui travaillent à temps partiel. Les 
droits liés à la mesure relative au 
genre seront accordés automati-
quement. En effet, cette mesure 
complète la législation soutenant 
les accueillantes d'enfants et les 
conjoints aidants. La mesure cible 
spécifiquement les travailleuses à 
temps partiel pour les périodes 
avant 2001. 
 
Les périodes de prise en charge 
d'un enfant de moins de six ans en-
trent en ligne de compte pour la 
condition de carrière pour la pen-
sion anticipée, mais n'ouvrent pas 
droit à une pension. Aujourd'hui, il 
n'existe pas encore d'octroi auto-
matique de ces périodes, mais le 
SFP effectue une recherche ma-
nuelle lors de chaque demande de 
pension anticipée et œuvre cons-
tamment, depuis septembre 2022, 
à l'octroi proactif de ces périodes, 
d'abord pour les dossiers des per-
sonnes dont la date de départ à la 
retraite est la plus imminente.  
 

07.03  Nahima Lanjri (cd&v): Mevrouw de minister, het doet me deugd 

dat voor één maatregel, de gendermaatregel, de rechten in de toe-
komst automatisch zullen worden toegekend. Dat is toch al een verwe-
zenlijking voor een bepaalde doelgroep. 
 
Ik denk dat we elkaar daarin vinden. We hebben de andere wetsvoor-
stellen er hier ook door gekregen. Dat is beter voor het pensioen van 
meewerkende echtgenotes en onthaalouders. Dit zal die groep ook ten 
goede komen. 
 
Voor de andere doelgroep – degenen die zorg hebben gedragen voor 
een kind jonger dan zes jaar – zegt u dat dat momenteel nog niet au-
tomatisch gebeurt. U hebt ook niet aangegeven of dat ooit automatisch 
zal kunnen. U zegt dat dat manueel gebeurt: de Pensioendienst onder-
zoekt het zelf. Ik hoop dat er dan nooit mensen over het hoofd worden 
gezien en dat er geen vergissingen gebeuren, waardoor mensen 
hierop geen recht hebben. Als het niet automatisch gebeurt, zijn we 
niet zeker dat alle mensen hun pensioenrechten krijgen. Die periodes 
moeten meetellen, daarom niet altijd voor het bedrag, maar wel voor 
de berekening van de periode. 
 

07.03  Nahima Lanjri (cd&v): Je 

me réjouis d'entendre que, dans le 
futur, les droits seront accordés 
automatiquement pour la mesure 
relative au genre.  
 
Pour les périodes de garde d'un 
jeune enfant, les droits ne sont pas 
encore octroyés automatiquement. 
N’y a-t-il dès lors pas un risque 
d’erreurs?  
 

07.04  Karine Lalieux, ministre: Pour le moment, il n'y a pas de pos-

sibilité d'automatisation car nous devons mettre en œuvre la réforme 
qui sera d'application dès 2024, c'est donc difficile pour nos services. 
Je pense que lorsqu'ils me disent qu'ils font les recherches, ils essaient 

07.04 Minister Karine Lalieux: Dat 

kan momenteel niet geautomati-
seerd worden. De hervorming moet 
eerst toepassing krijgen in 2024. 
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que personne ne tombe à côté. Je peux reposer la question, mais je 
pense qu'ils posent des questions quand c'est le cas et qu'ils travaillent 
toujours très bien. Il y a toujours pour la personne la possibilité de com-
muniquer ou de rectifier des informations.  
 

De diensten verrichten de nodige 
opzoekingen en de belastingplich-
tige heeft altijd de mogelijkheid om 
bezwaar aan te tekenen.  
 

07.05  Nahima Lanjri (cd&v): Ik zeg dit gewoon omdat zo weinig men-

sen vandaag weten dat het bestaat. Wanneer men niet weet dat men 
een bepaald recht kan openen, kan men het ook niet controleren. 
Daarom is dat belangrijk. 
 
U bent er toch ook voorstander van om rechten die men sowieso heeft 
automatisch toe te kennen? Hier kan het blijkbaar niet automatisch en 
moet de Pensioendienst dat doen. U kunt echter niet verlangen van 
mensen dat ze het controleren als ze niet eens weten dat ze er recht 
op hebben. Dat is het grote probleem en ik hoop dat men er bij de 
Pensioendienst alles aan doet opdat niemand uit de boot valt. 
 

07.05  Nahima Lanjri (cd&v): Le 

problème est que les personnes 
qui ne savent pas qu'elles ont droit 
à quelque chose ne peuvent pas 
non plus vérifier ce droit. J'espère 
que le Service fédéral des Pen-
sions veille à ce que personne ne 
soit oublié.  
 

 
Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

08 Vraag van Nahima Lanjri aan Karine Lalieux (Pensioenen en Maatschappelijke Integratie, Personen 

met een handicap, Armoedebestrijding en Beliris) over "Het cumuleren van een inkomensvervangende 
tegemoetkoming (IVT) en een inkomen uit arbeid" (55038497C) 

08 Question de Nahima Lanjri à Karine Lalieux (Pensions et Intégration sociale, Personnes 

handicapées, Lutte contre la pauvreté et Beliris) sur "Le cumul d'une allocation de remplacement de 
revenus (ARR) et de revenus du travail" (55038497C) 
 

08.01  Nahima Lanjri (cd&v): Mevrouw de voorzitster, ik verwijs naar 

de ingediende vraag. 
 
U werkt aan een nieuwe regeling in verband met de cumulatie van een 
inkomensvervangende tegemoetkoming (IVT) en een inkomen uit ar-
beid. Dat is een positieve maatregel aangezien personen met een han-
dicap vaak nog heel wat drempels moeten overwinnen zoals onzeker-
heid over hun inkomen wanneer ze aan de slag gaan. De nieuwe cu-
mulregel moet er dan ook voor zorgen dat personen met een handicap 
niet onmiddellijk hun IVT verliezen wanneer ze een job uitproberen en 
ze moet ook voldoende duidelijk zijn zodat de betrokken personen een 
goede inschatting kunnen maken van de impact op hun inkomen. 
 
Aan dat laatste element is nog niet volledig voldaan. De nieuwe voor-
gestelde regeling lijkt vrij complex te zijn. Ook de Nationale Hoge Raad 
voor Personen met een Handicap heeft nog heel wat vragen bij de 
voorgestelde regeling. Zo is het niet duidelijk hoe de verschillende her-
zieningsopties zich tegenover elkaar bevinden en/of de cumulregeling 
eenmalig is of niet. Het is essentieel dat het voor de betrokken perso-
nen duidelijk is. Zal u uw voorstel van nieuwe regelgeving nog aanpas-
sen zodat de betrokken personen snel een inschatting kunnen maken 
van hun eigen situatie zonder expert te zijn in de details van de wetge-
ving? 
 
Daarnaast vraag ik me ook af hoe dit voorstel van nieuwe regeling zich 
verhoudt tot de aangekondigde proefprojecten voor personen met een 
handicap om deel te nemen aan de arbeidsmarkt. Deze maatregel 
werd immers afgesproken in het begrotingsconclaaf van 2021. Binnen 
het kader van deze proefprojecten zouden mensen in een tewerkstel-
ling tijdelijk hun IVT en inkomen uit arbeid volledig kunnen cumuleren. 
Dit zou dan gebeuren in een gereglementeerd kader waarin ook de 
regionale arbeidsdiensten een belangrijke rol te spelen hebben om de 

08.01  Nahima Lanjri (cd&v): La 

ministre planche sur un système de 
cumul des allocations de remplace-
ment de revenus (ARR) et des re-
venus du travail. C'est une bonne 
chose, car le système existant tend 
des pièges à l'emploi aux per-
sonnes en situation de handicap. 
Dans le nouveau système, les per-
sonnes concernées ne perdraient 
pas d'emblée leurs ARR lors-
qu'elles s'essaient à un nouvel em-
ploi et les répercussions d'un em-
ploi donné sur leurs revenus se-
raient clairement définies. Ce der-
nier aspect du système proposé 
par la ministre n'est pas au point. 
Celui-ci est relativement complexe 
et de très nombreuses questions 
demeurent sans réponses. La mi-
nistre veillera-t-elle à ce que le sys-
tème soit limpide pour les intéres-
sés, même s'ils ne maîtrisent pas 
tous les détails de la législation?  
 
Comment le système proposé s'ar-
ticule-t-il avec les projets pilotes 
annoncés, dans le cadre desquels 
une ARR et des revenus du travail 
pourraient être temporairement cu-
mulés? Ce cumul temporaire se fe-
rait dans un cadre réglementé dans 
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juiste begeleiding en bemiddeling aan te bieden. Dit laatste element 
lijkt in uw nieuwe voorstel volledig te ontbreken terwijl dit ook een nood-
zakelijke voorwaarde is om duurzame tewerkstelling te bevorderen. 
Hoe ziet u dit? 
 

lequel les services régionaux de 
l'emploi joueraient un rôle d'accom-
pagnement important. Cet élément 
est totalement absent dans le sys-
tème proposé. Quelle est la vision 
de la ministre à cet égard?  
 

08.02 Minister Karine Lalieux: Mevrouw Lanjri, we willen zoveel mo-

gelijk mensen met een handicap aan een job helpen, zonder dat zij 
bang moeten zijn hun inkomsten te verliezen. Werk is immers een in-
strument voor inclusie, maar ook een bron van inkomsten. 
 
Mijn kabinet overlegt regelmatig met de Nationale Hoge Raad voor 
Personen met een Handicap. Diens gedetailleerde adviezen zijn heel 
waardevol. Er zijn ook wijzigingen aangebracht in de basistekst om 
hem eenvoudiger en begrijpelijker te maken. Dat is essentieel voor een 
succesvolle implementatie van de regeling. Daarom zullen we een 
brede informatiecampagne opzetten, samen met de sector en alle be-
trokkenen. 
 
De regeling is specifiek bedoeld voor begunstigden van een IVT die 
geen inkomen uit arbeid hebben ontvangen tijdens de twee jaar voor-
afgaand aan hun tewerkstelling. Zij kunnen dan twee jaar lang hun loon 
combineren met hun tegemoetkoming, zonder een deel van hun IVT te 
verliezen. 
 
Het doel van die maatregel is meer rechtszekerheid te bieden en men-
sen de kans te geven te ontdekken wat ze aankunnen in hun specifieke 
situatie. De bedoeling is ook dat ze meerdere keren gebruik kunnen 
maken van de cumulregeling. Dat is belangrijk voor die mensen, die 
vaker periodes van werk en inactiviteit afwisselen. 
 
Natuurlijk spelen de diensten voor arbeidsbemiddeling een belangrijke 
rol. Daarom kunnen de gesprekken binnen de IMC Handicap worden 
hervat, zodra het dossier door de regering is goedgekeurd. 
 
Dit cumulvoorstel komt in de plaats van de experimentele wet, die met 
de deelstaten en de bevoegde diensten werd besproken. Met name de 
deelstaten hadden veel vragen over deze wet. 
 
Een ander probleem was dat dit voorstel slechts voor 300 mensen van 
toepassing was. Het werd duidelijk dat het erg moeilijk zou zijn om de 
doelgroep eerlijk te selecteren. De vrees bestond dat het feit dat de 
ene collega wel een loon met een sociale uitkering zou mogen combi-
neren en de andere niet, op onbegrip zou stuiten. Het huidige voorstel 
zou zowel eerlijk als uitvoerbaar moeten zijn. 
 
Dit dossier zal zeer binnenkort door de regering worden besproken. Ik 
reken alvast op uw steun, mevrouw Lanjri. 
 

08.02  Karine Lalieux, ministre: 

Nous souhaitons qu'un maximum 
de personnes porteuses d'un han-
dicap puissent travailler sans de-
voir craindre de perdre leur revenu. 
Le travail constitue une source de 
revenus, mais il favorise également 
l'inclusion. Le texte de base a été 
simplifié et rendu plus compréhen-
sible. Une vaste campagne d'infor-
mation sera menée. 
 
La disposition vise les personnes 
qui perçoivent une ARR et qui n'ont 
pas perçu de revenus du travail au 
cours des deux années précédant 
leur mise à l'emploi. Elles pourront 
cumuler leur ARR et leur salaire 
durant deux ans. L'objectif est de 
leur offrir plus de sécurité et de leur 
permettre de découvrir ce dont 
elles sont capables. 
 
Les services régionaux de l'emploi 
jouent bien entendu un rôle impor-
tant. C'est pourquoi les discussions 
au sein de la CIM Handicap pour-
ront reprendre dès que le dossier 
aura été approuvé par le gouverne-
ment. Cette proposition en matière 
de cumul remplace la loi expéri-
mentale, qui avait été discutée 
avec les entités fédérées et les ser-
vices compétents.  
 
Les entités fédérées se posaient 
de nombreuses questions concer-
nant cette loi, alors qu'elle ne con-
cernait que 300 personnes. Il est 
clairement apparu qu'il serait très 
difficile de définir de manière équi-
table un groupe pour lequel le cu-
mul est autorisé. Cette proposition 
devrait être équitable et applicable. 
Le dossier arrivera bientôt sur la 
table du gouvernement.  
 

08.03  Nahima Lanjri (cd&v): Mevrouw de minister, het is positief dat 

er iets wordt gedaan en dat een berekening kan worden gemaakt voor 
de mensen die een inkomensvervangende tegemoetkoming krijgen 
naast hun inkomen uit arbeid. Dat is op zich een positieve maatregel. 
 
Ik ben ook blij dat er gewerkt wordt aan een aantal knelpunten die door 

08.03  Nahima Lanjri (cd&v): Il est 

positif que ce dossier avance et 
soit encore peaufiné. Je m'étonne 
par contre de la suppression des 
projets pilotes. Ils auraient pourtant 
constitué une expérience utile, qui 
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de Nationale Hoge Raad voor Personen met een Handicap gesigna-
leerd werden. Ik hoop dat u de gesprekken zult voortzetten, want daar 
moet inderdaad nog wat bijgeschaafd worden. Los van de informatie-
campagne die ter zake gevoerd zal worden, moet u ervoor zorgen dat 
het duidelijk en eenvoudig is. 
 
Ik ben wel compleet verrast door het laatste element dat u vermeldde. 
Tijdens het begrotingsconclaaf van 2021 was namelijk afgesproken dat 
er proefprojecten zouden komen. Nu zegt u dat we dat niet gaan doen, 
wij gaan enkel het andere doen. Ik meen dat het niet uitgesloten is dat 
u de twee doet, voor de gewesten die dat willen, zodat zij een beroep 
kunnen doen op het kader om zelf proefprojecten op te zetten, ook al 
gaat het om een beperkte groep. Dat is toch de beste manier om ach-
teraf te kunnen evalueren wat goed functioneert en wat minder goed? 
Dan kan men nadien conclusies trekken en het beleid aanpassen. 
 
Nu plots zeggen dat dit de beslissing vervangt die we genomen hebben 
tijdens het begrotingsconclaaf van 2021 vind ik bijzonder eigenaardig. 
Samen met Nathalie Muylle heb ik voor cd&v ter zake trouwens een 
wetsvoorstel ingediend. Ik heb nadien gezien dat u dit binnen de rege-
ring hebt afgesproken. Op zich is dat geen probleem. Als er op rege-
ringsniveau beslist wordt om hetzelfde te doen, is dat ook goed. 
 
Ik vind het ook geen probleem dat u het andere doet. Wat u nu voor-
stelt, vind ik absoluut oké. U kunt het echter ook allebei doen: u kunt 
het kader dat beslist is toelaten voor de gewesten die dat wensen. U 
hoeft niemand te verplichten, maar Vlaanderen is in dezen vragende 
partij om het mogelijk te maken, al is het voor een beperkte groep. 
 
Nadien kunnen we waarschijnlijk ook conclusies trekken, die we ook 
echt nodig hebben. Ik zie hoe moeilijk de integratie naar werk is voor 
mensen die geen handicap hebben en hier gaat het om een nog moei-
lijkere doelgroep. Laten we experimenteren, vandaar het woord proef-
project. Dat is niet eindeloos, daar kan een termijn op worden gezet. 
Nadien kunnen er conclusies worden getrokken. Als die niet goed zijn, 
kan achteraf nog beslist worden om het niet meer te doen. Nu al zeg-
gen dat we het niet zullen doen, is eigenlijk niet volgens de afspraak. 
Hopelijk wil u mijn bekommernissen meenemen en dat in de regering 
bekijken, samen met de ministers van de deelregeringen. Niemand 
moet verplicht worden. Als Wallonië of Brussel dat niet willen doen, dan 
is dat geen probleem. Als Vlaanderen het eventueel wel wil doen voor 
een zeer beperkte groep als pilootproject, moet dat mogelijk zijn. Het 
moet niet eindeloos zijn, het is echt een proefproject. Misschien zijn 
Wallonië of Brussel dan wel geïnteresseerd om het ook te proberen. 
Geef hun de kans om het te proberen. 
 

aurait fourni un cadre aux entités 
fédérées. Ces projets auraient éga-
lement contribué à définir une poli-
tique qui tienne la route. Qu'est-ce 
qui retient la ministre d'accorder 
aux régions qui le souhaitent le 
cadre fixé lors du conclave budgé-
taire 2021? En tout cas, la Flandre 
est demandeuse.  
 
L'intégration sur le marché du tra-
vail est déjà très difficile pour les 
personnes non handicapées. Pour-
quoi ne pas faire des expériences 
dans le cadre de ces projets pilotes 
afin de déterminer le plus précisé-
ment possible ce qui fonctionne? 
Abandonner les projets n'est pas 
ce qui a été convenu. Sans vouloir 
obliger Bruxelles et la Wallonie à 
quoi que ce soit, la Flandre ne 
pourrait-elle pas en tirer avantage?  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

09 Vraag van Vicky Reynaert aan Karine Lalieux (Pensioenen en Maatschappelijke Integratie, Personen 

met een handicap, Armoedebestrijding en Beliris) over "De evaluatie van de collectieve 
schuldenregeling en de problematiek van het leefgeld" (55038567C) 

09 Question de Vicky Reynaert à Karine Lalieux (Pensions et Intégration sociale, Personnes 

handicapées, Lutte contre la pauvreté et Beliris) sur "L'évaluation du règlement collectif de dettes et la 
question du pécule mensuel" (55038567C) 
 

09.01  Vicky Reynaert (Vooruit): Mevrouw de voorzitster, ik verwijs 

naar de schriftelijke voorbereiding van mijn vraag. 
 
Mevrouw de minister, in het regeerakkoord staat onder het hoofdstuk 

09.01  Vicky Reynaert (Vooruit): 

Conformément à l'accord de gou-
vernement, le règlement collectif 
de dettes fera l'objet d'une  
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armoedebestrijding dat de federale regering de collectieve schuldenre-
geling zal evalueren en bijsturen waar nodig, met inbegrip van de rol 
van de OCMW’s (pagina 21). Deze doelstelling wordt herhaald onder 
het hoofdstuk ‘bestrijding overmatige schuldenlast’ (pagina 40). 
 
In de beleidsnota van de minister van Justitie van vorig jaar wordt deze 
beleidsdoelstelling herhaald, waarbij vermeld wordt dat een overheids-
opdracht is opgestart, en dat men ook zal rekening houden met de ad-
viezen en voorstellen van organisaties op het terrein omtrent de wer-
king van het huidige systeem. De beleidsnota van de minister van eco-
nomie vermeldt eveneens dat hij de wetgeving wenst te moderniseren. 
 
Een belangrijke problematiek bij de collectieve schuldenregeling is dat 
het leefgeld dat mensen overhouden vaak te laag is om menswaardig 
te kunnen leven, waardoor mensen dus in armoede moeten proberen 
te overleven. Als voorzitter van een bijzonder comité is dat een pro-
bleem waar ik vaak mee geconfronteerd word. Dat probleem wordt ook 
aangehaald in de adviezen van de voorvermelde organisaties. Daarom 
heeft mijn fractie ook een wetsvoorstel ingediend om bij de berekening 
van het leefgeld in een collectieve schuldenregeling, toepassing te ma-
ken van referentiebudgetten. 
 
Hoever staat de regering met de evaluatie en hervorming van de col-
lectieve schuldenregeling?  
 
Hebt u reeds hierover overleg gehad met de ministers van Justitie en 
Economie, vooral dan over de rol van de OCMW’s?  
 
Hoe ziet u de rol van de OCMW’s? 
 
Hebt u vanuit uw rol als minister van armoedebestrijding al de proble-
matiek van het leefgeld in de collectieve schuldenregeling besproken 
met uw collega’s? Hoe kijkt u naar deze problematiek en wat is volgens 
u een geschikte oplossing hiervoor?  

 

évaluation et d'un ajustement. Or, 
le problème est qu'il reste souvent 
trop peu d'argent aux personnes 
concernées pour vivre dignement. 
Notre groupe a déposé une propo-
sition de loi visant à appliquer des 
budgets de référence pour le calcul 
du pécule mensuel. 
 
Quelle est la solution envisagée 
par la ministre? Une concertation 
a-t-elle déjà été organisée avec les 
ministres de la Justice et de l'Éco-
nomie au sujet du rôle des CPAS?  
 

09.02 Minister Karine Lalieux: Mevrouw Reynaert, de hervorming van 

de collectieve schuldenregeling wordt momenteel voorbereid. Dit wets-
ontwerp zal worden ingediend door de ministers van Economie en Jus-
titie. Het standpunt van de regering zal worden meegedeeld wanneer 
het dossier klaar is. Op mijn verzoek vindt er overleg met mijn collega's 
plaats, telkens dergelijke initiatieven gevolgen voor de OCMW’s kun-
nen hebben. 
 
De OCMW’s hebben een rol te spelen in het begeleiden van mensen 
met te hoge schulden. Dat doen ze vandaag al. Ik zorg ervoor dat er 
rekening wordt gehouden met de mogelijke administratieve lasten voor 
de OCMW’s. Bij elke hervorming moeten we hieraan aandacht beste-
den. 
 
Elke collectieve schuldenregeling moet garanderen dat de betrokken 
mensen in waardige omstandigheden kunnen leven. Een systeem dat 
bedoeld is om mensen een oplossing te bieden voor hun schuldproble-
men, mag hun situatie niet verergeren. In dit opzicht is het leefloon een 
indicator. We moeten ervoor zorgen dat mensen met een te hoge 
schuldenlast altijd een minimaal inkomen behouden. Ik zal erop toezien 
dat de huidige hervorming met deze prioriteit rekening houdt. 
 

09.02  Karine Lalieux, ministre: La 

réforme du règlement collectif de 
dettes est en préparation. Le projet 
de loi sera déposé par les ministres 
de la Justice et de l'Économie. La 
position du gouvernement sera 
communiquée une fois que le dos-
sier sera prêt. Une concertation a 
toujours lieu, à ma demande, lors-
que de telles initiatives ont des 
conséquences pour les CPAS. Je 
veillerai à ce que l'on tienne 
compte d'éventuelles charges ad-
ministratives pour les CPAS. 
 
Pouvoir vivre dans la dignité doit 
constituer une garantie dans le 
cadre de tout règlement de dettes. 
Un système conçu comme une so-
lution ne peut aggraver la situation. 
Le revenu d'intégration est un indi-
cateur. Je veillerai, dans le cadre 
de la réforme, à ce qu'un revenu 
minimum soit toujours conservé.  
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09.03  Vicky Reynaert (Vooruit): Mevrouw de minister, ik dank u voor 

het antwoord. Het is een goede zaak dat er een wetsontwerp komt. Ik 
hoop dat we dit nog voor de verkiezingen kunnen afronden.  
 
Ik heb de vraag gesteld omdat wij daarover wel bezorgd zijn. Admini-
stratieve lasten voor de OCMW’s zijn uiteraard belangrijk, maar nog 
belangrijker is het leefgeld dat de mensen overhouden. Als voorzitster 
van het OCMW zie ik mensen met een zeer laag inkomen. Zij komen 
echt niet rond. 
 
Wij pleiten er ook voor dat het leefgeld wordt bepaald op basis van 
dezelfde referentiebudgetten. Daarvoor bestaat een tool zoals REMI, 
de MELISA-tool, die OCMW’s zouden kunnen gebruiken om dat te be-
rekenen. Op lokaal vlak zijn wij alvast een eventuele aankoop van die 
tool aan het bespreken. Dat kunnen wij dan gebruiken als grens om 
het leefgeld te bepalen. Het is immers simpelweg onmogelijk voor men-
sen om daarmee toe te komen. Mocht dat federaal kunnen worden ge-
regeld, eventueel in het wetsontwerp, zou dat echter een zeer goede 
zaak zijn. Wij hebben zelf ook een wetsvoorstel in die zin ingediend. 
Het blijkt inderdaad dat het niet zo evident is, maar wij zijn uiteraard 
verder ons werk blijven doen en zullen hierop blijven aandringen. 
 

09.03  Vicky Reynaert (Vooruit): 

J'espère que ce dossier pourra en-
core être finalisé avant les élec-
tions. Les CPAS pourraient utiliser 
l'outil MELISA existant pour payer 
le pécule. À l'échelon local, nous 
discutons de l'acquisition de cet ou-
til. Idéalement, la question devrait 
être réglée au niveau fédéral.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

10 Vraag van Gaby Colebunders aan Karine Lalieux (Pensioenen en Maatschappelijke Integratie, 

Personen met een handicap, Armoedebestrijding en Beliris) over "De armoedebarometer 2023 en de 
stijgende armoedekloof" (55038638C) 

10 Question de Gaby Colebunders à Karine Lalieux (Pensions et Intégration sociale, Personnes 

handicapées, Lutte contre la pauvreté et Beliris) sur "Le baromètre de la pauvreté 2023 et le gouffre 
croissant de la précarité" (55038638C) 
 

10.01  Gaby Colebunders (PVDA-PTB): Mevrouw de voorzitster, me-

vrouw de minister, wij hadden het daarstraks al kort over de armoede-
barometer van Decenniumdoelen, die de kranten gehaald heeft. Hun 
conclusie is heel belangrijk.  
 
Hoewel de organisatie het aantal armen ziet stagneren, merkt ze op 
dat de armoede verbreedt en verdiept. Dat wil enerzijds zeggen dat er 
nieuwe risicogroepen opduiken, zoals werkende tweeverdieners met 
lagere lonen en jongeren. Onder de daklozen zagen de organisaties 
daarnaast veel vaker alleenstaande moeders met kinderen of zelfs ge-
zinnen met kinderen. Anderzijds lag het inkomen van gezinnen in ar-
moede in 2022 18,5 % onder de eigenlijke armoedegrens. In 2021 was 
dat nog 15 %. Met andere woorden, de armoedekloof stijgt. 
 
Hoe verklaart u de vastgestelde stijging van de armoedekloof, die ver-
groot ondanks de indexering en de verhoging van de uitkeringen? Is 
de situatie dezelfde in het hele land? Denkt u dat deze trend zich ook 
in 2023 zal doorzetten? 
 
Welke concrete maatregelen neemt u om de OCMW’s beter te wape-
nen tegen die verbreding van de armoede richting tweeverdieners en 
jongeren? 
 
Wat doet de federale overheid om de toenemende dakloosheid bij ge-
zinnen met kinderen tegen te gaan?  
 

10.01 Gaby Colebunders (PVDA-

PTB): Il ressort du baromètre de la 
pauvreté de Decenniumdoelen que 
le nombre de pauvres stagne, mais 
que la pauvreté s'étend et s'ag-
grave. L'écart de pauvreté croît 
également. 
 
Comment la ministre explique-t-
elle cette situation, malgré l'indexa-
tion et l'augmentation des alloca-
tions? Quelles mesures concrètes 
prend-elle pour mieux armer les 
CPAS contre cet élargissement de 
la pauvreté, qui touche également 
des ménages à deux revenus et 
des jeunes? Qu'entreprend le gou-
vernement fédéral pour lutter 
contre l'augmentation du sans-
abrisme parmi les familles avec en-
fants?  
 

10.02 Minister Karine Lalieux: Geachte collega, het is natuurlijk goed 

nieuws dat de armoede in ons land niet toeneemt. Dat mag ons echter 

10.02  Karine Lalieux, ministre: Il 

est évidemment positif que la  
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niet blind maken voor het feit dat nieuwe groepen getroffen worden 
door armoede en dat wie in armoede leeft het steeds moeilijker krijgt. 
De armoedekloof wordt groter en gaat van 15 naar 18,5 % in één jaar. 
Dat is in elk gewest zo. Sommige specifieke steunmaatregelen die de 
kloof kleiner maken, zijn niet opgenomen in de berekening, maar het 
blijft alarmerend.  
 
Voor mensen onder de armoedegrens wordt het steeds moeilijker om 
rond te komen. Steeds meer mensen moeten aankloppen bij het 
OCMW of zijn aangewezen of voedselhulp. De context van opeenvol-
gende crisissen, inflatie en economische onzekerheid voorspelt niet 
veel goeds voor de nabije toekomst. Daarvoor moeten we zeer waak-
zaam zijn.  
 
Het moet ons ertoe aanzetten ons beleid ter ondersteuning van men-
sen in armoede verder te verfijnen. Zo werpen de gerichte energie-
maatregelen en de hogere uitkeringen duidelijk vruchten af. Het REMI-
systeem, dat op mijn initiatief beschikbaar is voor de OCMW’s, wordt 
in de studie waarnaar u verwijst trouwens erkend als een good prac-
tice.  
 
Ik zal hier niet opnieuw alle crisismaatregelen overlopen, noch maatre-
gelen van het vierde armoedeplan of de projecten om de non-take-up 
van rechten te bestrijden. Ik zal het ook niet hebben over het MIRIAM-
project, dat elk jaar meer dan 1.000 eenoudergezinnen steunt. 
 
Uw vraag heeft ook betrekking op andere bevoegdheden, zoals jeugd-
huisvesting en dakloosheid. Binnen de federale regering sta ik zeker 
niet werkloos toe te kijken. Voor de jongeren heb ik naast de uitzon-
derlijke covidmaatregelen, zoals Zoom 18/25 en psychologische hulp, 
ook 1 miljoen euro vrijgemaakt, zodat 10 OCMW’s nieuwe projecten 
kunnen ontwikkelen en hun expertise met betrekking tot die doelgroep 
kunnen versterken. 
 
Wat dakloosheid betreft, komen we alleen in de tweede lijn tussen. Sa-
men met het Belgische Rode Kruis organiseerden we een opvangcen-
trum in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest met bijzondere aandacht 
voor gezinnen met kinderen. 
 
Tussen november 2022 en maart 2023 bood het verblijfscentrum voor 
dakloze gezinnen in Lemonnier onderdak aan 194 mensen. In totaal 
werden er 53 gezinnen opgevangen. De eenoudergezinnen bestonden 
vooral uit alleenstaande moeders met kinderen. De ondersteuning om-
vat alles wat nodig is op het vlak van hygiëne, gezonde voeding, kin-
deropvang, sociale begeleiding en gezondheidszorg. Het is mijn be-
doeling om dezelfde mate van ondersteuning te bieden tijdens de win-
teropvang van november 2023 tot eind maart 2024. Bij de Housing 
Firstprojecten ligt de focus op vrouwen. Dit zijn maar enkele voorbeel-
den van de genomen maatregelen.  
 

pauvreté n'augmente pas dans 
notre pays, mais cela ne doit pas 
nous rendre aveugles à la situation 
des nouveaux groupes touchés et 
aux difficultés accrues pour ceux et 
celles qui vivent dans la pauvreté. 
L'écart de pauvreté augmente 
dans chaque région. Pour les per-
sonnes qui vivent en dessous du 
seuil de pauvreté, il est de plus en 
plus difficile de joindre les deux 
bouts, ce qui les oblige à s'adres-
ser au CPAS ou à faire appel à 
l'aide alimentaire.  
 
Notre politique de soutien doit donc 
encore être affinée. Les mesures 
énergétiques ciblées et les alloca-
tions accrues portent leurs fruits. 
L'outil en ligne REDI est reconnu 
dans l'étude comme un élément 
positif. 
 
Les questions portent également 
sur d'autres compétences, telles 
que le logement des jeunes et le 
sans-abrisme. Pour les jeunes, 
outre les mesures covid exception-
nelles, j'ai débloqué 1 million d'eu-
ros pour que 10 CPAS puissent dé-
velopper de nouveaux projets. En 
ce qui concerne le sans-abrisme, 
nous n'intervenons qu'en deu-
xième ligne. En collaboration avec 
la Croix-Rouge de Belgique, nous 
avons organisé un centre d’accueil 
dans la région de Bruxelles-Capi-
tale entre novembre 2022 et mars 
2023, en mettant l'accent sur les fa-
milles avec enfants. Je souhaite of-
frir le même soutien au cours du 
prochain accueil hivernal. Les pro-
jets Housing First se concentrent 
sur les femmes. Ce ne sont là que 
quelques exemples des mesures 
prises.  
 

10.03  Gaby Colebunders (PVDA-PTB): Mevrouw de minister, tijdens 

twee stevige crisissen, de coronacrisis en de energiecrisis, heeft men 
crisismaatregelen genomen, maar die zijn zo goed als afgelopen. De 
realiteit toont echter aan dat de winkelkar een pak duurder is gewor-
den. We hebben het ergste volgens mij nog niet gezien. Tijdens de 
energiecrisis heeft men de btw op energie naar 6 % verlaagd, maar uw 
collega-minister verhoogt de accijnzen weer. Of men nu een loon van 
10.000 euro of 1.500 euro heeft, de brandstofprijzen aan de pomp gaan 
richting 2 euro per liter of zelfs erboven. 
 

10.03 Gaby Colebunders (PVDA-

PTB): Les mesures de crise ont 
quasiment toutes pris fin. Entre-
temps, le prix du caddie flambe et 
les prix à la pompe atteignent 
presque 2 euros le litre. Ceux qui 
sont le plus durement touchés par 
ces hausses de prix, ont besoin 
d'une approche concrète, comme 
une baisse de la TVA sur les  
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Er is een concrete aanpak nodig voor de mensen die dat het meest 
voelen. De btw op voedsel kan bijvoorbeeld naar 0 % worden gebracht. 
De loonblokkeringswet heeft er mede voor gezorgd dat er in ons land 
ineens meer working poor zijn. Wie had ooit kunnen denken dat twee-
verdieners in de armoede zouden kunnen belanden? Het statuut van 
samenwonenden met uitkeringen onder de armoedegrens moet wor-
den afgeschaft. Dat zijn concrete maatregelen. Het gaat evenwel 
vooral om de federale toelage voor OCMW’s, die om hulp schreeuwen, 
zoals reeds is vermeld. Die 100 % moet van ergens komen en de 
OCMW’s richten zich met hun hulpkreet tot de federale regering. De 
problematiek moet dus concreet worden aangepakt. 
 

produits alimentaires à 0 %, ou la 
suppression du statut de cohabi-
tant bénéficiant d'allocations dont 
le montant est sous le seuil de pau-
vreté. Enfin, il y a le cri d'alarme 
lancé par les CPAS à propos de 
leur dotation fédérale.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

11 Vraag van Ellen Samyn aan Karine Lalieux (Pensioenen en Maatschappelijke Integratie, Personen 

met een handicap, Armoedebestrijding en Beliris) over "De dreigende financiële ramp voor de vijf 
grootste OCMW’s van dit land" (55038663C) 

11 Question de Ellen Samyn à Karine Lalieux (Pensions et Intégration sociale, Personnes handicapées, 

Lutte contre la pauvreté et Beliris) sur "La catastrophe financière menaçant les cinq plus gros CPAS 
de ce pays" (55038663C) 
 

11.01  Ellen Samyn (VB): De 5 grootste OCMW's van dit land geven 

aan dat ze afsteven op een financiële ramp. De leefloonuitgaven in 
Antwerpen namen de afgelopen vier jaar toe met maar liefst 50%. Ook 
bij de OCMW's van Gent, Brussel, Charleroi en Luik zien we een soort-
gelijke trend. 
 
Welke reden(en) ziet u voor de immense stijging van de leefloonuitga-
ven? 
 
Zal de federale overheid bijkomende financiële ondersteuning voorzien 
voor de OCMW's? 
 

11.01  Ellen Samyn (VB): Les cinq 

plus grands CPAS du pays se diri-
gent vers un désastre financier à 
cause de l'explosion des dépenses 
liées au revenu d'intégration so-
ciale. 
 
Quelles en sont les raisons? Le 
gouvernement fédéral fournira-t-il 
un soutien financier supplémen-
taire?  
 

11.02 Minister Karine Lalieux: Mevrouw Samyn, ik weet hoe moeilijk 

het is voor de OCMW’s om hun werk te doen en ik weet onder welke 
druk zij staan gezien de financiële beperkingen, de personeelstekor-
ten, het nieuwe publiek enzovoort. Laten wij echter duidelijk zijn: terwijl 
de leefloonlasten zijn gestegen, is het aantal begunstigden in de vijf 
grote steden min of meer stabiel gebleven, ondanks de crisis.  
 
De OCMW’s krijgen wel te maken met een kwetsbaarder publiek door 
de opeenvolgende crises en de komst van nieuwe groepen, zoals stu-
denten, zelfstandigen, Oekraïners enzovoort, maar zij worden vooral 
geconfronteerd met het feit dat de terugbetaling van het leefloon geen 
gelijke tred houdt met de hogere uitkeringen, indexeringen en wel-
vaartsaanpassingen tijdens deze legislatuur. Zij moeten dus meer ei-
gen middelen gebruiken.  
 
Sinds mijn aantreden heb ik altijd de belangen van de OCMW’s verde-
digd en gepleit voor extra middelen. Er zijn specifieke maatregelen ge-
nomen om hen te ondersteunen, zoals tijdens de coronacrisis, als re-
actie op de stijgende energieprijzen enzovoort. Er wordt ook werk ge-
maakt van efficiëntere procedures om de werklast te verminderen. Ik 
zal niet alle maatregelen overlopen, maar de vijf grote steden maken 
deel uit van een werkgroep die zich hiermee bezighoudt. 
 
De financiering van de OCMW’s blijft voor mij zeker een prioriteit. Dat 
zou ook het geval moeten zijn voor de toekomstige regering. We moe-
ten mensen in problemen zo goed mogelijk helpen en ervoor zorgen 

11.02 Karine Lalieux, ministre: 

Malgré la crise, le nombre de béné-
ficiaires est resté plus ou moins 
stable dans les cinq grandes villes. 
Le public devient cependant plus 
vulnérable et les CPAS sont con-
frontés à de nouveaux groupes. 
Toutefois, le problème est surtout 
que le revenu d'intégration ne suit 
pas le rythme de l'évolution des al-
locations plus élevées, des indexa-
tions et des adaptations au bien-
être, et que ces personnes doivent 
donc solliciter davantage leurs 
propres ressources. 
 
Depuis mon entrée en fonction, j'ai 
toujours défendu les intérêts des 
CPAS et plaidé pour des moyens 
supplémentaires. Des mesures 
spécifiques ont été prises pour les 
soutenir. Les cinq grandes villes 
font partie d'un groupe de travail 
chargé de leur mise en œuvre. 
 
Le financement des CPAS reste 
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dat hun passage bij het OCMW zo efficiënt en zo kort mogelijk is en 
als springplank fungeert. Daarvoor moeten de maatschappelijk wer-
kers de middelen krijgen om hun werk te doen. Dat is de enige oplos-
sing. 
 

l'une de mes priorités. Les travail-
leurs sociaux doivent recevoir les 
moyens nécessaires pour faire en 
sorte que les personnes concer-
nées puissent être aidées efficace-
ment.  
 

11.03  Ellen Samyn (VB): Mevrouw de minister, het efficiënt inzetten 

van middelen lijkt mij uiteraard vanzelfsprekend, zeker ook als de ad-
ministratieve werklast van de maatschappelijk assistenten verlaagd 
kan worden. Daar pleit ik absoluut ook voor. Er wordt niet voor niets 
aan de alarmbel getrokken. Ik heb het vandaag al aangegeven, be-
paalde assistenten hebben 80 tot 100 dossiers. Dat is eigenlijk niet vol 
te houden. Ik hoop dus dat er toch iets uit die werkgroep komt. 
 
U zult mijn mening waarschijnlijk niet delen, maar we moeten toch na-
denken over het afschermen van onze sociale zekerheid voor nieuw-
komers. Enkel zo kunnen we ons sociaal systeem blijven garanderen. 
Het volgende deelt u zeker ook niet, maar ik ben lid van een Vlaams-
nationale partij en als we onze Vlaamse sociale zekerheid willen delen, 
dan moeten we toch een splitsing van België stimuleren. 
 

11.03  Ellen Samyn (VB): Il faut 

faire en sorte que les ressources 
soient utilisées efficacement et que 
la charge de travail administrative 
des assistants sociaux soit réduite. 
Nous devrions quand même envi-
sager de limiter l'accès à notre sé-
curité sociale pour les nouveaux 
arrivants. C'est la seule façon de 
garantir la soutenabilité de notre 
système social. Si nous voulons 
partager notre sécurité sociale fla-
mande, il faudra favoriser la scis-
sion de la Belgique.  
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 
La réunion publique de commission est levée à 17 h 22. 
De openbare commissievergadering wordt gesloten om 17.22 uur. 
 
  

 


